
پیامک: 30004800سال هشتم |  شماره      2875| پنج شنبه 13  مهرماه 1402 |  19 ربیع الاول 1445 | 5  اکتبر  2023 |  4 صفحه 5000www.kasbokarnews.ir تومان

صفحه 2

صفحه 2

صفحه 2

وزیر نفت خبر داد:

کشف چهار میدان 
نفتی و گازی

کاهش ۱.۷ درصدی 
نرخ بیکاری در روستاها

افزایش ۷ میلیارد 
مترمکعبی تولید گاز 

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

تنظیم بازار 
با مولدسازی دارایی ها 

نگهداری دارایی به وســیله 
دولت بدون مولدسازی به 
بیت المال زیان می رساند. 
دولت وظیفــه تنظیم بازار 
را بر عهــده دارد و با توجه به اینکــه وظیفه قابل 
واگذاری به بخش خصوصی نیست، یکی از ابزارهای 
ضروری آن، داشــتن دارایی های مولد است که 
دولت در مواقع ضروری با فروش آن بتواند اقدامات 
 لازم را در اقتصاد به تحقق برساند.  قطع به یقین 
سال هاست در خصوص عدم بنگاه داری بانک ها 
و زیان های حاصل از این موضوع دراقتصاد سخن 
گفته می شود، اما متاسفانه مسوولین دولت های 

قبلی به این موضوع...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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تمهیدات دستگاه ها برای 
تحقق اقتصاد دانش بنیان

تکمیل پروژه های نیمه تمام و راکد دولتی کلید خورد

آغاز فرایند جدی مولدسازی 
صفحه3

صفحه2

تداوم آرامش  و  ثبات  در بازار  ارز
تورم   تا   پایان   سال   روند   کاهنده   دارد

معاونت علمی ریاســت جمهوری، وزارت صمت، 
وزارت اقتصاد و علوم با امضای یک موافقتنامه مکلف 
شدند با ارائه تسهیلات و مشوق هایی، شرکت های 
دانش بنیان را به سمت حل مسائل و ابرپروژه های 
کشور هدایت کنند. رضا سلطانعلی زاده در تشریح 
جزئیات »بسته پیشران دانش بنیان ها_امتیازات 
ویژه شــرکت های دانش بنیان« که رونمایی شد، 
اظهار کرد: تفاهم نامه همکاری مربوط به این بسته 
با هدف رشــد شــرکت های دانش بنیان و هدایت 
آنها به حل مســائل اصلی و ابرپروژه های کشور و 
نهایتاً تحقق اقتصاد دانش بنیان چند روز گذشته به 
امضای معاون علمی رئیس جمهوری، وزیر صمت، 
وزیر امور اقتصادی و دارایی و و وزیر علوم رســید. 
سرپرســت مرکز راهبری ســتادهای ویژه توسعه 
اقتصاد دانش بنیان معاونــت علمی مهمترین ابزار 
مالی معاونت در این بسته را تخصیص اعتبار مالیاتی 
عنوان کرد و گفت: معاونت علمی از محل مالیاتی که 
شرکت های دانش بنیان پرداخت می کنند، پروژه 
تعریف می کند و هزینــه ۱۰۰ درصدی تحقیق و 
توسعه پروژه ها را از این محل به شرکت ها می بخشد. 
وی ادامه داد: در همین راستا معاونت علمی مکلف 
شده است، ۲ هزار میلیارد تومان شامل گرنت تحقیق 
و توسعه، تسهیلات قرض الحسنه، اعتبار مالیاتی و 
سایر معافیت ها به منظور ایجاد مشوق برای بنگاه های 
متوســط و بزرگ عضو کنسرسیوم های تخصصی 
دانش بنیان اختصاص دهد. سلطانعلی زاده گفت: 
مشــوق های بیمه ای و پذیرش ریسک پروژه هایی 
با ریسک بالا از دیگر تکالیف و تسهیلاتی است که 
معاونت در نظر گرفته اســت. معرفی و شناسایی 
شرکت های دانش بنیان که می توانند در ابرپروژه ها 
مشارکت داشته باشند، توسط معاونت علمی صورت 
خواهد گرفت. سرپرست مرکز راهبری ستادهای ویژه 
توسعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی همچنین به 

نقش صندوق نوآوری و شکوفایی...

اجتماعی

مدیرکل دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشــت 
ضمن تشریح جزئیات »سند ملی دانش بنیان امنیت 
غذایی«، درباره نحوه تامین اعتبار اجرای آن، گفت: 
اخیرا در نگارش برنامه هفتم توسعه تمام دستگاه ها 
تلاش کردند برای پیاده سازی این سند، بندهایی در 
برنامه هفتم توسعه بیاورند که بتوانند در سال های 
بعد برای اجرای آن بودجــه مربوط را بگیرند. احمد 
اســمعیل زاده درباره اجرای »سند ملی دانش بنیان 
امنیت غذایی«، توضیح داد: این ســند اخیرا توسط 
ریاست جمهوری به وزیر بهداشت ابلاغ شده است و 

ایشان نیز متولی اجرای این سند شده اند.
وی افزود: اسناد متفاوتی توسط دفتر بهبود تغذیه، 
سازمان ملی استاندارد، ســازمان غذا و دارو، وزارت 
جهاد کشاورزی، شورای عالی انقلاب فرهنگی، مرکز 

پژوهش های مجلس و... تهیه شده است که همه آنها 
تجمیع و تحت عنوان سند ملی دانش بنیان امنیت 
غذایی و تغذیه به تصویب شــورای عالی سلامت و 
امنیت غذایی و شورایعالی انقلاب فرهنگی رسیده 

است.
او با تاکید بر اینکه متولی اجرای این سند و همچنین 
متولی سلامت و امنیت غذایی مردم وزارت بهداشت 
اســت، اظهار کــرد: اما همــه این امور در دســت 
وزارت بهداشت نیســت؛ از این رو وزیر بهداشت از 
تمام نهادهایی که در اجرای این ســند نقش دارند 
درخواست کردند تا کمیسیون های تخصصی مربوط 
به این سند را تشــکیل داده و اقدامات اجرایی را به 
 دبیرخانه شــورای عالی ســلامت و امنیت غذایی 

گزارش دهند.

مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی شهر تهران از تکمیل 
بازنگری و مهندسی خطوط اتوبوس های شهر تهران تا 
پایان ســال خبر داد. مهدی علیزاده در مورد سرانجام 
بازنگری و مهندسی خطوط اتوبوسرانی تهران گفت: 
بر اســاس برنامه ریزی های انجام  شده، شرکت واحد 
اتوبوسرانی فرآیند بازنگری در خطوط را آغار کرده است 

و تا پایان سال این بازنگری تکمیل خواهد شد.
وی در مورد معیارهای مهندسی خطوط اتوبوسرانی 
پایتخت اظهار کرد: یکی از شــاخص های مهندسی 
خطوط، میزان مسافر هر خط اســت، بگونه ای که در 
بازنگری خط ها به این موضوع که میزان مسافر آن خط 
به چه میزان است، توجه می شود. همچنین مسیری 
که به عنوان خط اتوبوس برایش تعریف کردند به دلیل 
کمبود مســافر صرفه و صلاح دارد یا خیر؟ هم مورد 

توجه قرار می گیرد. علیزاده با تأکید بر اینکه بازنگری در 
خطوط اتوبوسرانی بنا به درخواست مردم و یا مطالعات 
انجام می شود و خطوط تغییر می کند، گفت: به عنوان 
مثال در خط دانشگاه علوم تحقیقات دو  سه ایستگاه 

حذف و مسیر جدیدی ایجاد شد.
وی با بیان اینکه بازنگری در برخی خطوط آغاز شده 
اســت، ادامه داد: در برخی خطوط که مسافر کمتری 
دارند به جای اتوبوس از مینی بوس استفاده می کنیم، 
چراکه بررسی ها نشان داده است که در برخی خطوط 
اتوبوس هــای ۱۲ متری تک کابین کــه حداقل می 
بایست ۳۰ تا ۴۰ مسافر داشــته باشد به صورت نیمه 
خالی حرکت می کنند و پس از جابجای این اتوبوس ها 
با مینی بوس در خطوط کم مسافر، توانستیم اتوبوسها 

را به خطوط پر مسافرتر هدایت کنیم.

فرمانده انتظامی اســتان ســمنان از امحاء ۸ تن و 
۵۰۰ کیلو انــواع کالای قاچاق بــه ارزش بیش از 
۵۱ میلیــارد ریال در ســمنان خبــر داد و گفت 
: در برخــورد با قاچاقچیــان کالا که بــا اقدامات 
پلید خود به اقتصاد و معیشــت مــردم لطمه می 
 زنند بســیار مصمم بوده و هیچ گونه مماشــاتی 

نخواهیم داشت.
سردار جلیل موقوفه ئی در حاشــیه مراسم امحاء 
کالای قاچاق غیر مصرفی با بیان اینکه برنامه های 
هفته انتظامی از فردا ۱۳ مهر آغاز و تا ۱۹ مهر با شعار 
"شــهروند قانونمدار، پلیس خدمتگزار در سراسر 
استان برگزار می شود، اظهار کرد: در راستای مبارزه 
بی امان با قاچاق کالا و حمایت از تولید داخلی ۸ تن 
و ۵۰۰ کیلوگرم انــواع کالای قاچاق غیر مصرفی و 
فاقد مجوز قانونی در آتش ســوخت. وی افزود: این 
کالاها شامل البسه، لوازم آرایشی بهداشتی و مواد 
غذایی بوده است. فرمانده انتظامی استان با اشاره به 
فراوانی اقلام کشف شده اضافه کرد: مواد بهداشتی 

و آرایشی با ۱۳۷ هزار قلم، دخانیات با دو میلیون و 
۳۰۰ هزار نخ، دارو با یک میلیون و ۹۰۰ هزار قلم و 
لوازم یدکی و..از جمله کالاهای قاچاق کشف شده در 

۶ ماه گذشته بوده است.
ســردار موقوفه ئی همچنین با اشــاره بــه  برنامه 
گرامیداشت هفته انتظامی در استان سمنان گفت: 
برنامه های گرامیداشت هفته انتظامی تا ۱۹ مهرماه 
و با شعار " شهروند قانون مدار و پلیس خدمتگزار" 
در استان سمنان برگزار می شود. فرمانده انتظامی 
استان ســمنان ادامه داد: در این هفته ۸۵ عنوان 
برنامه در این استان اجرا می شود که دیدار با خانواده 
معظم شهدا ، دیدار با ائمه جمعه، صبحگاه مشترک، 
کوهپیمایی و رالی خانوادگــی، تجلیل از کارکنان 
و خانواده های نیروی انتظامی در شهرســتان های 
هشتگانه استان، حضور فرماندهان پلیس در رسانه ها، 
تجلیل از بازنشستگان، انس با قرآن، افتتاح پروژه های 
عمرانی و...از مهمترین برنامه های پیش بینی شده 

در این هفته است.

وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی با بیان اینکه هم اکنون 
کشور به ســمت عدالت فرهنگی حرکت کرده است، 
گفت: بودجه مســتقل به انجمن های هنری استان ها 
اختصاص می یابد که ده ها برابر وضعیت بودجه فعلی 
است. محمدمهدی اسماعیلی در آیین اختتامیه بیست 
و یکمین جشنواره بین المللی هنرهای نمایشی آیینی و 
سنتی استان گلستان که در تالار فخرالدین اسعد گرگانی 
برگزار شد، اظهار کرد: اســتان گلستان یکی از مظاهر 

وحدت و انسجام ملی و مذهبی ایرانیان است.
وی با بیان اینکه »گلستان« به واسطه حضور مردمانی 
خونگرم و فرهنگ دوست، نمونه سرزمین تکامل یافته 
ذیل ایران فرهنگی بزرگ است، ادامه داد: باید برای نعمت 
وحدت و انسجام اقوام در این استان و اقصی نقاط کشور 
شاکر خداوند متعال بود. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با 
اشاره به اینکه جشنواره نمایش های آیینی و سنتی به 
تجربه جدیدی رسید و زحمات بساری برای برگزاری 
بی نقص آن کشیده شد، افزود: به مرحله ای رسیده ایم 
که شاهد تحقق شــعار عدالت فرهنگی در جای جای 

کشور هستیم.

وی با تأکید بر اینکه مردم به آیین های سنتی اصیل خود 
و ترویج آن احترام می گذارند، خاطرنشان کرد: مهمترین 
دارایی یک کشور سرمایه های فرهنگی و هنری آن جامعه 
است که با هیچ چیز دیگری قابل مقایسه نبوده و باید برای 
حفظ و نگهداری آنها با جان و دل تلاش کرد. اسماعیلی 
جامعه پرنشاط و پرامید را ماحصل فرهنگ و هنر زنده آن 
جامعه دانست و خاطرنشان کرد: برخی ها دوست دارند تا 
فرهنگ و هنر جامعه ایرانی به خاموشی برود، زیرا می دانند 
که روشن بودن جامعه هنری کشور را پرشتاب نگه داشته و 
آن جامعه را به قله می رساند. وی با بیان اینکه حوزه فرهنگ 
و هنر روزهای کم نظیری را ســپری می کند، اضافه کرد: 
سیاست ما گســترش فرهنگ و هنر است و برای همین 
منظور بودجه مستقل به هر گروه هنری اختصاص می یابد 
که ده ها برابر وضعیت بودجه فعلی استان هاســت. وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی از اختصاص بودجه ویژه به انجمن 
های سینمای جوان استان ها خبر داد و تصریح کرد: با توجه 
به اینکه دیگر انجمن ها از قبیل هنرهای تجسمی، موسیقی 
و نمایشی هم از لحاظ بودجه انتظاراتی داشتند، برای همین 

منظور افزایش بودجه را در دستور کار قرار دادیم.

ســازمان حج و زیارت هزینه سفرهای کاروانی 
به عتبات عراق و سوریه را اعلام کرد. در نشست 
شورای برنامه ریزی و هماهنگی بعثه مقام معظم 
رهبری و سازمان حج و زیارت از ظرفیت سازی 
برای اعــزام ۴۷ هزار زائر در قالــب کاروان های 
زیارتی تحت نظارت ســازمان حج و زیارت در 
ســفرهای زمینی و هوایی به عتبات عالیات در 

مهرماه خبر داده شد.
حمیدرضا محمدی، معاون عتبات سازمان حج 
و زیارت در این باره گفــت: تاکنون ۲۷ هزار نفر 
برای عتبات ثبت نام کرده و وجه واریز کرده اند. او 
با اشاره به اینکه درحال حاضر ۳۳ شرکت مجری 
در زمینه اعزام زائر به عتبات عالیات عراق فعال 
هستند و هشت شرکت به دلیل نداشتن شرایط 
تطبیقی حذف شــده اند، اظهار کرد: هم اکنون 
سفر عتبات بر مبنای شش شــب و هفت شب 
طول سفر به صورت زمینی از مبدأ تهران، از پنج 
میلیون و ۷۰۰ هزار تا هشت میلیون و ۲۰۰ هزار 

تومان هزینه دارد.
به گفته معاون ســازمان حج و زیــارت، هزینه 
اعزام هوایــی از مبدأ تهران بــه عتبات عالیات 
عراق نیز از ۱۳ تا ۱۵ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان 
است. او افزود:  هزینه این سفر بنا به هتل محل 
اسکان متغیر داست و برای استان های مرزی نیز 

بسته های دو شب و سه شب تعریف شده است.
معاون امور عتبات سازمان حج و زیارت همچنین 
از آخرین اقدامات برای افزایش اعزام ها به سوریه 
گزارشــی داد و گفت: درحال حاضــر در قالب 
کاروان هــای زیارتی بــا هزینــه ۱۳ میلیون و 

۵۷۰ هزار تومان، هفته ای یــک پرواز به مقصد 
دمشق انجام می شــود و تلاش داریم که تعداد 
پروازها افزایش یابد. در این نشست، سیدعباس 
حسینی ـ رئیس ســازمان حج و زیارت ـ نیز بر 
لزوم همکاری سازمان هواپیمایی کشوری برای 
افزایش پروازها از طریق شرکت های هواپیمایی 
به ســوریه تاکید کرد و گفت: ایــن آمادگی در 
سازمان حج برای افزایش اعزام زائران وجود دارد.

او همچنین با اشاره به پیگیری های انجام شده 
در حوزه های تأمین ارز و پرواز برای از سرگیری 
ســفرهای عمره، گفت: با توجه بــه نیاز جامعه 
و زائران، بســته های متنوعی برای این سفرها 
درحال تعریف است. حجت الاسلام والمسلمین 
عبدالفتاح نواب ـ نماینده ولی فقیه در امور حج و 
زیارت ـ نیز گفت: مجموعه فعالیت های اجرایی 
و فرهنگی در ســازمان حج و زیارت و بعثه مقام 
معظم رهبری برای از سرگیری سفرهای عمره 
نهایی شــود تا با مشخص شــدن وضعیت ارز و 
هواپیمایی، کاروان بندی زائران به تعویق نیفتد.

او بار دیگر بر لزوم پیگیری مطالبات مربوط به دو 
حج ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ از طرف های عربستانی تاکید 
کرد و از رئیس سازمان حج و زیارت خواست که 
کارگروهی در این ارتباط تشکیل شود و حتما از 
طریق وزیر حج و عمره عربستان پیگیری لازم 
انجام شود. نماینده ولی فقیه در امور حج و زیارت 
بیان کرد: این حق زائر است و ما به عنوان مدافع 
حقوق زائر از کشــور میزبان که خــود را خادم 
ضیوف الرحمان معرفی می کند انتظار داریم به 

استیفای حقوق زائر کمک کند.

معاون اجرایی رییس جمهور گفت: رییس جمهور 
هفته آینده با ســفر به استان فارس شش قطعه 
از هفت قطعــه آزادراه ۲۲۴ کیلومتری اصفهان 
– شیراز را افتتاح می کند. محسن منصوری در 
حاشیه جلسه هیئت وزیران در جمع خبرنگاران، 
گفت: این سرعتی که در احداث ورزشگاه جدید 
می بینید از باب دســتور رییس جمهور و مصوبه 
هیات وزیران اســت. دولت ســیزدهم، دولت 
صادق الوعد اســت و نهضت اتمــام پروژه های 

عمرانی را دنبال می کند.
وی با بیــان این که »در دولت مســئله احداث 
ورزشــگاه جدیــد را ســریع و انقلابــی دنبال 
می کنیم«، گفت: زمین محل احداث ورزشگاه 
جدید تهــران را در کمتر از یک ماه شناســایی 
کردیم و اکنون در مرحله بررسی شرکت مشاور 

و پیمانــکار اجرایی هســتیم. معــاون اجرایی 
رییس جمهور از سفر هفته آینده رییس جمهور 
به اســتان فارس خبر داد و گفت: در این ســفر 
از بیش از ۷۰ همت پــروژه عمرانی بهره برداری 
خواهد شــد. پروژه آزادراه اصفهان – شــیراز 
مهمترین پروژه عمرانی این استان است که شش 
قطعه از هفت قطعه ایــن آزادراه به بهره برداری 
می رسد. آزادراه ۲۲۴ کیلومتری اصفهان – شیراز 
مهمترین پروژه آزادراهی کشــور پس از انقلاب 
اسلامی است که بیش از ۲۵ همت صرف احداث 

آن شد.
منصوری، کاهش یک ساعت و نیم تا دو ساعته 
زمان سفر از اصفهان به شیراز و بالعکس و  کاهش 
مصرف سوخت را از عمده مزیت های این آزادراه 

در مرکز کشور دانست.

رئیس قوه قضاییه گفت: فرماندهی انتظامی با عنایت به 
حجم و تنوع ماموریت هایی که بر عهده دارد، نیازمند 
آموزش های پیوســته و مستمر اســت که بحمدالله 
این مهم تحقق یافته اســت؛ همچنیــن فرماندهی 
انتظامی متناســب با ماموریت های متنوعی که دارد 
نیازمند تجهیز امکانات و نیرو می باشد. حجت الاسلام 
والمسلمین محســنی اژه ای در نخســتین برنامه از 
سفرش به استان آذربایجان شرقی در مراسم صبحگاه 
مشترک نیروهای مســلح این اســتان که در مرکز 

فرماندهی انتظامی برگزار شد، حضور یافت.
رئیس دستگاه قضا طی سخنانی در این مراسم اظهار 
کرد: فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران امروز 
سرافراز و سربلند است و توانســته نگاه مثبت آحاد 
مردم را به خود جلب کنــد و در انجام ماموریت های 
متنوع خود اعم از برقراری نظــم و امنیت و مرزبانی، 
توفیقات شایان توجهی را به دست آورد. رئیس عدلیه 
تصریح کرد: فرماندهی انتظامی جمهوری اســلامی 
یکی از ستون ها و استوانه های امنیت در کشور است 
و به واسطه ماموریت ها و مسئولیت های متنوعی که از 
نقاط مرزی تا مناطق شهری و روستایی بر عهده دارد، 
به موقعیت و مختصاتی ممتاز در میان نیروهای مسلح 

دست یافته است.
محسنی اژه ای گفت: فرماندهی انتظامی توانسته است 
با ایفای مطلوب مسئولیت های خود به معنای واقعی 
کلمه، پناهِ جمع و فرد فرد مردم باشد. رئیس قوه قضاییه 
با تبیین و تشریح مجاهدت ها و جانفشانی های نیروهای 
فرماندهی انتظامی جمهوری اســلامی در دفع شر 
تروریست ها و اشرار گفت: باید خدمات و مجاهدت های 
سلحشورانه نیروهای فرماندهی انتظامی، هرچه بیشتر 

و جامع تر برای مردم و مسئولین، بازگو و تبیین شود.
محسنی اژه ای بیان کرد: فرماندهی انتظامی با عنایت 
به حجم و تنوع ماموریت هایی که بر عهده دارد، نیازمند 
آموزش های پیوسته و مستمر است که بحمدالله این 

مهم تحقق یافته است؛ همچنین فرماندهی انتظامی 
متناسب با ماموریت های متنوعی که دارد نیازمند تجهیز 
امکانات و نیرو می باشــد. رئیس دستگاه قضا تصریح 
کرد: قوه قضاییه با تمام وجود و امکانات، از فرماندهی 
انتظامی در انجام مسئولیت ها و ماموریت هایش - اعم از 
ماموریت هایی که به عنوان ضابط قضایی عمل می کنند 
و همچنین سایر مسئولیت ها - پشتیبانی و حمایت 
خواهد کرد. محســنی اژه ای تصریح کرد: فرماندهی 
انتظامی مجموعه ای است که پیوسته مشغول جهاد 
فی سبیل الله است و مستمراً شــهیدان والامقامی را 
تقدیم نظام اســلامی می کند؛ به گونه ای که در سال 
جاری که فقط هفت ماه از آن سپری شده، بیش از ۵۰ 
شهید از فرماندهی انتظامی به منظور تامین و تحکیم 
امنیت مردم و کشور تقدیم شده است. محسنی اژه ای 
در ابتدای این مراسم با حضور در جایگاه ویژه مراسم 
صبحگاه مشترک نیروهای مســلح استان آذربایجان 
شــرقی، با تعدادی از جانبازان و یادگاران دوران دفاع 
مقدس به گفت وگــو پرداخت و این سلحشــوران و 

غیورمردان را مورد تفقد قرار داد.
پیش از رئیس دستگاه قضا، سردار محمدی فرمانده 
انتظامی استان آذربایجان شــرقی گفت: فرماندهی 
انتظامی استان آذربایجان شرقی با همراهی همیشگی 
مردم، همواره در حفظ امنیت و خنثی کردن فتنه های 
گوناگون پیشتاز بوده است. ســردار محمدی ضمن 
اشاره به تعامل مثبت و سازنده فراجا و قوه قضاییه در 
استان آذربایجان شــرقی، ابراز امیدواری کرد که این 
تعامل و هم افزایی همچنان در بالاترین سطح ممکن 
استمرار داشته باشد. در پایان این مراسم، حجت الاسلام 
والمسلمین محســنی اژه ای با همراهی سردار رادان 
فرمانده انتظامی کل کشــور، از بخش های مختلف 
فرماندهی انتظامی استان آذربایجان شرقی بازدید به 
عمل آورد و از نزدیک در جریان کم و کیف دستاوردها 

و امکانات فرماندهی انتظامی قرار گرفت.

جزئیات سند ملی دانش بنیان امنیت غذایی

بازنگری خطوط اتوبوس های پایتخت تا پایان سال

امحاء ۸.۵ تن کالای قاچاق 

دولت احداث ورزشگاه جدید را دنبال می کند

قوه قضاییه با تمام امکانات، از فرماندهی انتظامی حمایت می کند

سياسیفرهنگی 

افزایش ۱۰ برابری بودجه انجمن های هنری استان ها

هزینه سفر عراق و سوریه اعلام شد



اقتصاد2
ایران

کاهــش ۱.۷ درصــدی نرخ 
بیکاری در روستاها

معاون توســعه روســتایی و مناطق محروم 
رئیس جمهور به مناســبت روز ملی روستا 
گفت: با اجــرای برنامه های اشــتغال زایی، 
نرخ بیکاری در روستاهای کشور 1.7 درصد 

کاهش یافت. 
ســید امیرحســین مدنی، معاون توســعه 
روســتایی و مناطق محروم رئیس جمهور، 
در برنامه صبح بخیر ایران، با اشــاره روز 15 
مهر روز روستا و عشایر، از برگزاری نمایشگاه 
روستا آباد در مصلی امام خمینی تهران خبر 
داد و ظرفیت های اشتغال زایی در روستاها را 

تشریح کرد.
مدنی در مورد جزئیات نمایشــگاه روســتا 
آباد گفت: مــا در اطراف خود آثــار زیادی از 
ظرفیت های روســتایی می بینیــم. همین 
موضوع باعث شــد که ما اولین رویداد حوزه 
اقتصادی و اجتماعی روستایی را تحت عنوان 
روســتاآباد برگزار کنیم. مــا در این رویداد 
شــاهد حضور ۴ هزار نفر روستایی کشور در 
پایتخت هستیم که محصولات تولیدی خود 
را در قالب هــزار غرفه ارائــه می دهند. این 
رویداد در مصلی امام خمینی آغاز می شــود 
 و امیدواریم که به این واسطه تجربه شیرینی 

رقم بخورد.
وی در ادامه افزود: در دو سال اخیر، طرح های 
متعددی در جهت اشــتغال زایی روســتایی 
انجام شــد که در برنامه روز روســتا شکرانه 
بهره بــرداری از آن ها را خواهیم داشــت. در 
پی اقدامــات صورت گرفتــه مجموعا بیش 
از ۶7۰ هزار شــغل ایجاد شــده که از طریق 
سامانه رصد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
کامــا قابل رصد و صحت ســنجی اســت. 
معاون توســعه روســتایی همچنین گفت: 
بر اســاس شاخص اعام شــده توسط مرکز 
آمــار، ما شــاهد کاهــش 1.7 درصدی نرخ 
 بیکاری در روســتا بوده ایم که اتفاق بســیار 

خوبی است.
وی همچنین گفت: این مشــاغل ایجاد شده 
می تواننــد در قالب حوزه های خــرد مانند 
مجموعه های کوچک تولید عسل و پرورش 
زنبور تا مجموعه هایی کــه به صورت صنایع 
تبدیلــی، تکمیل کننــده مشــاغل خانگی 
هســتند، باشــند. این طرح های اقتصادی 
شامل مشاغلی اســت که در قالب کوچک و 
متوسط تاثیرگذار در صنعت و تکمیل کننده 
مشاغل خانگی و خرد هســتند. ان شاالله با 
موافقت ریاســت جمهوری، در روز روســتا 
 از بیــش از ۲ هــزار طــرح، بهره بــرداری 

خواهیم کرد.

۶۷ درصــد منابــع بودجه ای 
تحقق پیدا کرد

رئیــس ســازمان برنامــه و بودجه کشــور 
گفت:  بــا تحقــق منابــع در مهرمــاه و تا 
پایان ســال تکالیــف باقی مانــده از جمله 
 در مــورد قانون جوانــی جمعیــت را انجام 

خواهیم داد.
داود منظور رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
کشور در پایان جلســه هیات دولت با حضور 
در جمع خبرنــگاران در مورد عدم تخصیص 
بودجه به قانون جوانی جمعیت گفت: قانون 
جوانی جمعیــت جزو اولویت هــای دولت و 
کشور اســت ما تحقق منابع درآمدی مان در 
نیمه اول سال کمتر است و در نیمه دوم سال 

منابع ما عمدتا تحقق پیدا می کند.
وی افزود: به طور خاصه نیمه اول امســال 
۶7 درصد منابع بودجه ای ما تحقق پیدا کرده 
است و متناسب با همین ما هزینه ها را انجام 
داده ایم بنابراین بخشــی از هزینه های ما با 
توجه به عدم تحقق درآمدها در نیمه اول اتفاق 
نیفتاده مطمئن هستیم در نیمه دوم با وصول 
بهتر منابع می توانی همه تعهداتی را که باقی 

مانده تکمیل کنیم.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه یادآور شــد: 
مکلف هســتیم این کار را انجام دهیم حتما 
با تحقق منابع در مهرماه و تا پایان ســال این 
روند تقویت و تسریع می شود و تکالیف باقی 
مانده از جمله در مورد قانون جوانی جمعیت 
را انجــام خواهیــم داد. وی در مورد موضوع 
حقوق های نجومی گفت: شایعه حقوق های 
نجومی صحت ندارد و ما طبــق قانون برای 
پرداختی ها به کارکنان دولت، سقف تعیین 
کرده ایم و حقوق ها از سقف های تعیین شده 

عدول نخواهد کرد.

اخبار

کارشناس مسائل اقتصادی 
گفت: سایست های بانک 
مرکزی در حــوزه انضباط 
بانک هــا، کنترل رشــد 
نقدینگی و تــاش برای 
ناترازی شبکه بانکی موجب برقراری ثبات و آرامش 
در بازارهای ارز، طا،  مسکن و خودرو شده است و 
پیش بینی می شود این روند در ماه های آینده ادامه 

داشته باشد.
»وحید شقاقی شهری« درباره وضعیت بازارا ارز در 
هفته های اخیر و شرایط تا پایان سال، اظهار کرد: 
امسال آرامش بر بازار ارز حاکم است، البته این تنها 
مختص بازار ارز نیست و در سایر بازارهای دارایی 
نیز ثبات و آرامش برقرار بود. وی با اشاره به وضعیت 
نرخ تورم در کشــور افزود: تورم نقطه به نقطه روند 
کاهنده دارد و مطابق محاســبات در سه سناریوی 
خوشــبینانه، میانه و بدبینانه تورم نقطه به نقطه 
اســفند 1۴۰۲ به ترتیب برابر ۲7، ۳۰ و ۳5 درصد 

خواهد شد.
این کارشناس مسائل اقتصادی ادامه داد: در کنار 
کاهش تورم نقطه بــه نقطه، انتظــارات تورمی با 
سیاســت های اقتصادی دولت نیز فروکش کرده 
است و در نتیجه این شــرایط آرامش بر بازار طا، 
مسکن،  خودرو و سرمایه حاکم و هیجانات از بین 
رفته است. شقاقی شــهری بیان کرد: چند ماهی 
است که نرخ دلار در مرکز مبادله در کانال ۴۰ و ۴1 
هزار تومان نوسان دارد در بازار آزاد نیز دلار با قیمت 
کمتر از 5۰ هزار تومان معامله می شود و در نتیجه 
پیش بینی می کنم ثبات نرخ دلار در ماه های آینده 

ادامه داشته باشد و حتی کاهش خواهد شد. وی با 
بیان اینکه توصیه می کنم بانک مرکزی سال آینده 
هوشمندانه عمل کند« و سیاست های خود در حوزه 
انضباط بانک ها، کنترل رشــد نقدینگی، منظبط 
کردن بانک ها و تاش برای کاهش ناترازی بانک ها 
را ادامه دهد، زیرا بانک مرکزی مدیریت سختگیرانه 
نظام بانکی را شروع کرده است. این استاد اقتصاد 
دانشــگاه توضیح داد: در حوزه ارز نیــز با توجه به 
منابع ارزی آزاد شــده و اقدامات بانک مرکزی در 
حوزه مصرف منابع ارزی و در کنار کاهش انتظارات 

تورمی، آرامش بر بازار ارز حاکم شده است.
این کارشناس اقتصادی گفت: نگرانی ما این است 
که با توجه به درپیش بودن انتخابــات آمریکا در 

تابستان سال آینده و ســناریوی احتمال پیروزی 
جمهوری خواهان انتظارات تورمی دوباره در کشور 
بازگردد؛ بنابراین باید بر اســاس رخدادهای بین 
المللی و با درنظر گرفتن شرایط تحریمی آمادگی 
داشته باشیم تا این روند کاهنده تورم نقطه به نقطه 
ادامه داشته باشد. در همین رابطه، کارشناس ارز با 
بیان اینکه ثبات و آرامش بازار ارز امکان برنامه ریزی 
برای فعالان اقتصادی را فراهم کرده است، گفت: در 
شرایط ثبات بازار ارز، اگر افراد با هر نیتی به دنبال 
ایجاد چالش و برهم زدن این بازار باشند، در واقع به 
دنبال برهم زدن ثباتی هستند که عموم مردم از آن 

منفعت می برنند.
محمدرضا پورابراهیمی، در نامه ای خطاب به رئیس 

جمهور خواستار تذکر جدی به مسئولان بانک مرکزی 
و اباغ مصوبات کمیته ارزی دولت جهت گره گشایی 
از مشــکات صادرات محصولات کشــاورزی برای 
بهبود تراز منفی تجاری کشــور شــد؛ این در حالی 
است که بانک مرکزی در دوران طایی ایجاد ثبات و 
آرامش در بازار ارز، کنترل تورم، کاهش رشد نقدینگی 
و ســاماندهی بانک ها قرار دارد؛ البتــه برخی اخبار 
حاکی از این است که کمیسیون اقتصادی مجلس 
به بهانه غیبت رئیس کل بانک مرکزی در جلسه این 

کمیسیون به دولت انتقاد کرده است.
حــال این ســوال به ذهــن متبادر می شــود که 
سیاست های ارزی و پولی کشور باید در کمیسیون 
اقتصادی مجلس تعیین شود یا در بانک مرکزی؟ 
در این زمینــه گفت وگویی با »اصغر بالســینی« 
کارشناس مســائل ارزی داشتیم و نظر وی را جویا 
شــدیم. وی گفت: بانک مرکــزی در دوره تصدی 
»فرزین« یکی از دوران هــای مدیریت کارآمد، با 
قاعده و مبتنی بر اصول علمی و تجارب آزموده شده 
جهانی را طی می کند و مجموع این مسائل شرایطی 
را به وجود آورده که بازار ارز که در سال های گذشته 

متاطم بود شرایط ثبات و آرامش برسد.
بالسینی ادامه داد: ثبات و آرامش موجود در بازار ارز 
به شدت بر پیش بینی پذیری اقتصاد تاثیر داشته 
اســت و امکان برنامه ریزی برای فعالان اقتصادی 
برای کسب منافع فراهم کرده است. وی تاکید کرد: 
در چنین شرایطی فضاســازی بی مورد و مبتنی بر 
منافع صنفی و گروهی و انتقادهای غیر کارشناسی 
از عملکرد بانک مرکزی اقدام اشتباهی است و ادامه 
این شرایط، انتقادهای غیرکارشناسی و فشارهای 
بی مورد به بانک مرکزی از مراکز مختلف می تواند 

خطر بی ثباتی در بازار ارز را به دنبال داشته باشد.

تورم تا پایان سال روند کاهنده دارد

تداوم آرامش و ثبات در بازار ارز

کشف چهار میدان نفتی و گازی
وزیر نفت گفت: میدان گازی چشمه  شور در استان 
خراسان رضوی، میدان نفتی هیرکانی در استان 
گلستان، میدان نفتی تنگو و میدان نفتی گناوه 
در استان بوشــهر در دولت سیزدهم کشف شده 
اســت. جواد اوجی وزیر نفت در حاشیه نشست 
هفتگی هیئت دولت با اشاره به برخی اقدامات این 
وزارتخانه از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون گفت: 
میدان گازی چشمه شور در استان خراسان رضوی، 
میدان نفتی هیرکانی در استان گلستان، میدان 
نفتی تنگو و میدان نفتی گناوه در استان بوشهر در 

دولت سیزدهم کشف شده است.
وی افزود: حجم نفت و گاز ایــن میادین معادل 
۲.۶ میلیارد بشکه قابل استحصال است. وزیر نفت 
گفت: نسبت به سایر کشورهای منطقه، جایگاه 
اول اکتشــاف را داریم. هر چاهــی که به منظور 
اکتشاف زده شده موفق بوده است و به هیدروکربن 
رســیده ایم و میزان موفقیت در این بخش 1۰۰ 

درصد بوده است.
اوجی هم چنین در ادامه بیان کرد: افزایش بیش 
از ۳۰۰ درصدی را در انجــام عملیات لرزه نگاری 
ســه بعدی نســبت به دولت دوازدهم داشته ایم. 
ایران در مقایسه با کشورهای منطقه مثل امارات، 
قطر، کویت، عربســتان جایگاه اول اکتشاف را بر 
عهده داشته است و ضریب کشف موفق ما 1۰۰ 
درصد اســت. این دولت بیش از یــک میلیون و 
۲۰۰ هزار بشــکه نفت و ۴5 میلیون متر مکعب 
گاز افزایش تولید داشته و نزدیک ۲۰ میلیارد دلار 
پروژه های نیمه تمام در حوزه نفت و گاز تکمیل و به 

بهره برداری رسیده است.

افزایش ۷ میلیارد مترمکعبی 
تولید گاز در تابستان

تولید گاز در تابســتان امســال با کاهش زمان 
تعمیرات اساســی 7 میلیارد متر مکعب افزایش 
یافته است. به گزارش وزارت نفت، مجید چگنی، 
مدیرعامل شرکت ملی گاز ایران در دومین نشست 
هم اندیشی مدیران شرکت های پالایش گاز کشور 
که به میزبانی شرکت پالایش گاز سرخون و قشم به 
مدت دو روز در بندرعباس در حال برگزاری است، 
گفت: اکنون بیش از 1۰1 نیروگاه بزرگ کشــور 
از گاز طبیعی استفاده می کند و در نیمه نخست 
امسال شاهد افزایش 1۶ درصدی گازرسانی به آنها 

بودیم که سبب حفظ محیط زیست شده است.
وی با بیــان اینکه کارکنان صنعــت گاز در خط 
مقدم جبهه اقتصادی کشور هستند، افزود: انتظار 
من از مدیران صنعــت گاز در این دولت انقابی و 
مردمی این است که بیشترین فکر و دغدغه خود 
را برای صنعت و کار بگذارند و ایثار کنند. معاون 
وزیر نفت تصریح کرد: این دولــت و در رأس آن 
رئیس جمهوری به طور شبانه روز در حال خدمت و 
مدیریت کشور است. چگنی بیان کرد: باید تاش 
شود که هیچ حادثه ای در محیط عملیاتی صنعت 
گاز رخ ندهد، از سویی امســال آزمون و امتحان 
دیگری بــرای تأمین پایدار گاز کشــور در پیش 
است و باید تاش شود هیچ وقفه ای در گازرسانی 

رخ ندهد.
وی با اشــاره به ناترازی بین تولیــد و مصرف گاز 
طبیعی، گفت: براساس پیش بینی ها پاییز امسال 
1.5 درجه نسبت به پارسال سردتر خواهد بود که 
طبیعتاً مصرف گاز هم بیشتر می شود اما نباید هیچ 
توقفی در تولید و انتقال گاز ایجاد شود. مدیرعامل 
شرکت ملی گاز ایران ادامه داد: گازرسانی مانند 
عملیات هــای دفاع مقــدس اســت و باید همه 
برنامه ریزی ها انجام شــود و آمادگی کامل وجود 
داشته باشد. چگنی با تأکید بر اینکه این آمادگی 
همه جانبه تا 15 اسفندماه ادامه دارد، اظهار کرد: 
رضایت مقام معظم رهبری از کارکنان صنعت نفت 
مدال افتخاری است و باید به گونه ای عمل شود که 

این رضایت تداوم داشته باشد.
همچنین احمد زمانی، مدیر هماهنگی و نظارت 
بر تولید شرکت ملی گاز ایران نیز گفت: پارسال 
زمستان بدون دغدغه ای را از نظر تولید و انتقال 
پایدار گاز گذراندیم و امسال هم باید همانطور باشد. 
وی افزود: بخش تولید، انتقال و توزیع تنها بخشی از 
فرآیند فعالیت هستند و بسیاری از همراهان صنعت 

گاز برای این کار تیمی جهاد می کنند.
مدیر هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز 
با بیان اینکه لازمه تولید موفق، آمادگی کارکنان به 
عنوان رکن اصلی تولید است، تاکید کرد: تعمیرات 
اساسی امسال هم با برنامه ریزی دقیق و کاهش 
مدت زمان آن انجام و ســبب شــد تولید گاز در 
تابستان 7 میلیارد مترمکعب گاز نسبت به پارسال 
افزایش یابد که نبود قطعی در حوزه برق و صنعت 
هم به همین دلیل بود. زمانی در پایان از آمادگی 
همه جانبه برای گازرسانی پایدار در روزهای سرد 

سال خبر داد.
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بررســی وضعیت صادرات فولاد 
در ۶ ماهه ابتدایی امســال نشان 
می دهــد که مجمــوع صادرات 
فولاد و محصــولات فولادی در 
نیمه نخست ســال 1۴۰۲ رشد 

۲۰ درصدی داشته است.
مجموع صــادرات فــولاد ایران 
در ۶ ماهــه 1۴۰۲ به ســطح ۶ 
ماهه ســال 1۴۰۰ رسیده است. 
به عبارت دیگــر، صادرات فولاد 
کشور به دلایل مختلفی از جمله 
محدودیت های انرژی و مقررات 
ارزی طی ۲ سال اخیر درجا زده 

است.
بر اســاس ایــن آمار صــادرات 
تیرآهن در ۶ ماهه ابتدایی امسال 
نســبت به ۶ ماهه ابتدای سال 
گذشته ۶۰.7 درصد رشد داشته 
و از 5۶ هزار تن ســال گذشــته 
به 9۰ هزار تن در ســال جاری 
افزایش یافته اســت. همچنین 

صادرات میلگــرد از 11۳7 هزار 
تن در سال 1۴۰1 به 11۲۳ هزار 
تن در ســال 1۴۰۲ رسیده که 
بیانگر افت 1.۲ درصدی اســت. 
صادرات نبشــی، ناودانی و سایر 
مقاطع هم افزایش ۴۲ درصدی 

یافته است.
صــادرات کل مقاطــع طویــل 
فولادی با رشــد ۳.8 درصدی از 
1۲59 هزار تــن در ۶ ماهه اول 
ســال 1۴۰1 به 1۳۰7 هزار تن 
در ۶ ماهه اول امســال افزایش 
یافته است. صادرات ورق سرد و 
ورق پوششدار به ترتیب با کاهش 
7۲.7 و ۳۴.1 درصد مواجه شده 
است اما در مقابل صادرات ورق 
گرم رشد 75.9 درصدی داشته 
است. صادرات کل مقاطع تخت 
فولادی هــم از 1۶۴ هزار تن به 
۲۳1 هزار تن رســیده که بیانگر 

رشد ۴۰.9 درصدی است.

معاون وزیر صمت گفت: ارز واردات خودرو از محل ارز صادراتِ 
همان واردکننده و همچنین محصولات غیر که الزامی به عرضه 
ارز در سامانه نیما نداشته باشند، تامین می شود. مهدی ضیغمی 
درباره تامین ارز خودروهای وارداتی، اظهار داشت: واردکننده 
خودرو، ارز مورد نیاز بــرای واردات را از محل صادرات خود و 
همچنین  محصولات غیــر که الزامی به  عرضه ارز در ســامانه 
نیما نداشته باشــند، تامین می  کند؛ کالای غیر  هر کالایی می 
تواند باشد، به شــرط  آنکه در گروه کالایی که قرار دارد الزامی 
 برای ارز حاصــل از صــادرات آن کالا در ســامانه نیما وجود 

نداشته باشد. 
معاون وزیر صمت  گفت: صادرکنندگان محصولات پتروشیمی، 
فولاد ، فلزات رنگین و هیدروکربن ها الزام به عرضه ارز حاصل از 
صادرات خود در سامانه نیما دارند، در واقع در کمیسیون اقدام 
ارزی  طبق قانون مشخص شده است که برخی گروه های کالایی 
الزام به عرضه در نیما دارند و ایــن صادرکنندگان نمی توانند 
کوتاژهای صادراتی خود را برای واردات سایر کالاها اختصاص 

دهند. 
وی با بیــان اینکــه بعضــی از گروه هــای کالایــی وارداتی 
مانند خودرو هــم نمی تواننــد از ارز نیمایی اســتفاده کنند، 
اظهارداشــت: البته ســال گذشــته طی مــدت کوتاهی ارز 
نیمایی بــه واردات خــودرو تعلق گرفــت، اما از اواخر ســال 

گذشــته تاکنون واردات خودرو از محل ارز حاصل از صادرات 
کالاهای غیر و ارز حاصل از صادرات گروه های کالایی اســت 
 که مجازنــد کوتاژ صادراتی شــان برای واردات ســایر کالاها 

واگذار شود. 
ضیغمــی گفــت: بنابرایــن افــراد می تواننــد ارز حاصل از 
صادراتشان را به صورت توافقی و براســاس پروتکل مشخص 
به واردکننده خودرو بفروشــند و الزامی نیست که واردکننده 
خودرو ارز خــود را از یک صادرکننده خــاص خریداری کند 
 اما حتما بایــد این معامله در صرافی تحــت نظر بانک مرکزی 

انجام شود. 
رئیس سازمان توســعه تجارت ایران بیان داشت: هیچ مشکلی 
برای تامین ارز واردات خودرو وجود ندارد. در خصوص واردات 
خودروهای دسته دوم نیز 9 مهر امسال بود که محمد رضوانی فر، 
رئیس کل گمرک، اظهار داشــت: فعاً خودروی دســته دومی 
به گمرکات کشور وارد نشده اســت چون هنوز بعد از تصویب 
لایحه دوفوریتی تیرماه مجلس شــورای اســامی آیین نامه 
اجرایی آن توسط وزارت صنعت نهایی نشــده است؛ در زمان 
حاضر رفت وبرگشــت های کارشناســی انجام شــده اما هنوز 
آیین نامه اجرایی واردات خودروهای دســت دوم نهایی نشده 
 اســت و به همین دلیل واردات خودروهای دست دوم صورت 

نگرفته است.

خودروساز براساس کدام مجوز خودروهای ثبت 
نامی مردم را بــرای دریافت مجوز افزایش قیمت 
در پارکینگ ها دپو کرده است و چرا وزارت صنعت 
به جای برخورد با آنها بهانه اســتاندارد را مطرح 

می کند.
وزارت صنعت در واکنش به دپوی خودرو توسط 
شــرکت های خودروساز، گفته اســت: براساس 
اطاعات ارائه شــده ایران خودرو در حال حاضر 
تعداد 1۳ هزار دســتگاه خودرو تولید شده دارای 
استانداردهای 85 گانه فاز ۲ هستند که بر اساس 
تعاریف شورای رقابت و همچنین لزوم طی شدن 
 )TA( فرآیندهای مرتبط با اخذ مجوز اســتاندارد
جهت عرضه به بازار، بایــد مراحل قیمت گذاری 

آنها در فرآیند اجرایی شورای رقابت طی شود.
این در حالی اســت کــه انگورج مدیــرکل دفتر 

تخصصی ارزیابی انطباق صنایــع حمل و نقل و 
ماشین آلات سازمان ملی استاندارد در بازدید از 
پارکینگ های دو خودروســاز بزرگ کشور، ایران 
خودرو و ســایپا می گویــد: خودروهای کوییک 
موجود در پارکینگ هم تاییدیه استاندارد دارند 
و نباید دپو شــوند. عاوه بر این در پارکینگ اتکا 
حدود ۲۰۰۰ دستگاه خودرو دپو شده و همه این 
خودروها تاییدیه استاندارد دریافت کرده اند و باعث 
تعجب است که با وجود دریافت تاییدیه استاندارد 
و دریافت برچسب اســتاندارد، اما همچنان این 

خودروها در پارکینگ باقی مانده است.
انگورج تأکید می کنید: دپوی خودروها در پارکینگ 
به خودرو آسیب وارد می کند قطعات لاستیکی و 
پاســتیکی و همچنین رنگ خودرو دچار آسیب 
می شــود. مدیرکل دفتر تخصصی ارزیابی انطباق 

صنایع حمل و نقل و ماشــین آلات سازمان ملی 
اســتاندارد گفت: در پارکینگ ایــران خودرو هم 
خودروهای رانا موجود است و هم پژو پارس و دنا و 
تارا که همه این خودروها تاییدیه استاندارد دارند و 

مشکلی برای تحویل به مشتری ندارند.
البته این مقام مسئول در سازمان ملی استاندارد 
ماندن خودروها در پارکینگ به بهانه عدم مجوز 
استانداردها را غیر قابل قبول می داند و به تسنیم 
می گوید: این بهانه اصاً قابل قبول نیســت البته 
بررسی ها نشان می دهد هیچ خودرویی به بهانه 
مجوز استاندارد در پارکینگ ها نیست و همه مجوز 
دارند، سازمان ملی اســتاندارد با در نظر گرفتن 
کیفیت خودروها اعمال اســتانداردها را تسریع 

می کند. 
در حال حاضر نکته مهم اینجاســت خودروساز 

براســاس کدام مجــوز خودروهای ثبــت نامی 
مردم را بــرای دریافت مجــوز افزایش قیمت در 
پارکینگ ها دپو کرده است و چرا وزارت صنعت 
به جای برخورد با آنها بهانه اســتاندارد را مطرح 
می کند. چرا مشــتریان رانا، کوییک و پژوپارس 
چند مــاه ســرگردان تحویــل خودروهای خود 
 هستند و مدام با بهانه های مختلف خودروسازان 

روبه رو می شوند؟
در طول دو ماه اخیر خودروسازان درخواست های 
متعددی به شــورای رقابت برای افزایش قیمت 
محصولات ارسال کرده اند اما به دلیل عدم کسب 
مجوز به دنبال بهانه جدید اعمال استانداردهای 
جدید خودرویی هستند تا شاید بتوانند محصولات 
را با قیمتی بالاتر بفروشند و بخشی از زیان خود 

را جبران کنند.

مدیر اداره نظــارت بر نظام های پرداخــت بانک مرکزی 
گفت: طرح کارت هوشــمند همراه بانکی ) کهربا ( که به 
»تراکنش  های حضوری بدون کارت« معروف است، با هدف 
ارتقای استانداردهای امنیتی شبکه پرداخت کشور تا ۲ ماه 

آینده آماده خدمت  رسانی به مردم خواهد بود.
به گزارش روابط عمومی بانک مرکزی، محمدرضا، مانی 
یکتا اظهار کرد: در حال حاضر 9 بانک در شبکه بانکی کشور 
تمام تغییرات لازم برای اجرای پــروژه کهربا را عملیاتی 
کرده اند همچنیــن از تعداد 1۲ شــرکت پرداخت نیز  8 
شرکت این ظرفیت ها را فعال کردند. در همین لحظه ی 
گزارش نیز حدود 7۰ هزار پایانه فروشگاهی ظرفیت انجام 
تراکنش های غیرتماسی از طریق برنامک های موبایل را 
دارند و دو برنامک هوشمند تلفن همراه نیز فعالسازی شده 

است و آماده ارائه خدمت به مردم هستند.

مدیر اداره نظــارت بر نظام های پرداخــت بانک مرکزی 
افزود: در تاشــیم که حدقل با ۳۰ تا ۴۰ درصد ظرفیت 
شبکه پذیرندگی کشور یعنی بیش از ۲.5 میلیون پایانه 
فروشگاهی این خدمت را به مردم ارائه دهیم.   یکتا ادامه 
داد: این پروژه از اولویت بســیار بالایــی در بانک مرکزی 
برخوردار اســت و برنامه ما این اســت که تا دو ماه آینده 
ظرفیت پذیرندگی شبکه کشور را به حد قابل قبولی برسانیم 
که هموطنان بتوانند در اکثر نقاط تجاری و حداقل مراکز 
استانها از این خدمت استفاده کنند. مدیر اداره نظارت بر 
نظام های پرداخت بانک مرکزی، هدف گذاری اصلی پروژه 
مذکور ارتقای استانداردهای امنیتی شبکه پرداخت کشور 
و کارت های بانکی در اختیار مردم عنوان کرد و افزود : در 
این روش باتوجه به عدم نیاز به حضور فیزیک کارت در زمان 
انجام تراکنش های حضوری، مخاطره کپی شــدن کارت 

بانکی تقریباً از بین می رود. وی با بیان اینکه امنیت پرداخت 
با اخذ اثر انگشت مشتری طی چندین مرحله روی برنامک 
هوشمند امنیت تا حد قابل ماحظه ای افزایش می یابد، 
 تصریح کرد: عاوه بر این تراکنش نیز از آخرین استاندارهای 
امنیتی روز برخوردار است و روی برنامک هوشمند چندین 
کارت به صورت الکترونیکی و غیرحضوری امکان استفاده 
دارد، این ویژگی ها موجب جذابیت هرچه بیشتر این روش 
پرداخت می شود. در عین حال باتوجه به افزایش ایمنی 
که اتفاق می افتد، این امکان فراهم است که مشتری خود 
انتخاب کند که تراکنش از مبلغی پایین تر بدون رمز کارت 

و تنها با اثر انگشت خود مشتری انجام شود.
مدیر اداره نظــارت بر نظام های پرداخــت بانک مرکزی 
درخصوص پروژه کهربا عنوان کــرد: کماکان این پروژه با 
استفاده از کارت های صادر شــده در شبکه بانکی کشور 

فعالیت خواهد کرد ولی در این پروژه برای انجام تراکنش 
خرید نیازی به همراه داشتن فیزیک کارت در فروشگاه و در 
کنار پایانه فروشگاهی نیست، بلکه تلفن همراه هوشمند با 
ایمن ترین روش کارت در آن مجازی سازی شده است و این 
امکان را دارد که به صورت غیرتماسی با پایانه فروشگاهی 

تعامل برقرار کند و تراکنش خرید را انجام دهد.
یکتا گفت: اما آنچه به صورت مشخص در بانک مرکزی در 
حال پیگری است تنوع بخشی به ابزارهای پرداخت است و 
براین اساس به روزرسانی ظرفیت های شبکه پرداخت، ارائه 
امکان انجام تراکنش های خرید با استفاده از برنامک های 
همراه هوشمند و اســتفاده از کارت های مجازی به جای 
کارت های فیزیکی مطابق با آخرین فناوری روز که تحت 
عنوان پروژه کهربا شناخته می شود در این بانک، شبکه 

بانکی و پرداخت در دست پیگیری است.

مشکلی برای تامین ارز واردات خودرو وجود نداردرشد ۲۰ درصدی صادرات فولاد 

استاندارد جدید، بهانه خودروسازان برای افزایش قیمت

اجرای طرح کارت هوشمند همراه بانکی تا ۲ ماه آینده

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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انجمن شرکت های راه ســازی ایران در نامه ای 
به وزیر راه و شهرسازی خواستار حذف دلالان 
بورسی ســیمان و فولاد و لزوم خرید بی واسطه 
مصالح ساختمانی از شــرکت های تولیدکننده 

شدند.
در این نامــه خطاب به مهــرداد بذرپاش، وزیر 
راه و شهرســازی آمده اســت: طی ســال های 
ســال با روشــی پســندیده کــه در کشــور 
معمول بوده و ســهولت تهیه مصالــح را برای 
انجام پروژه هــای عمرانی که تحــت هدایت و 
نظارت دولت ها را تأمیــن می کرد بدین منوال 
بود کــه کارفرمای هر پروژه اجرائی بر اســاس 
مقادیر قــرارداد و تأیید مهندســین مشــاور 
و کارفرمــا، حواله خریــد به عنــوان کارخانه 
تولیدکننده مصالــح صادر و پیمانــکار در ازاء 
پرداخت وجه مســتقیماً و بر اساس نرخ دولتی 
مصالحی، چون ســیمان، میلگــرد، آهن آلات 
 را بــرای کاربــرد در پروژه هــای عمرانــی

 خریداری می نمود.
متأسفانه مدتی است علی رغم مخالفت مجریان، 
مقرر شــده این مصالح از بورس کالا خریداری 
گردد که مشــکلاتی را از جمله اینکه با شروع 
این روش مدام شاهد گران شدن زیاد از حد نرخ 

فولاد و سیمان و قیر هستیم ایجاد شده است.
همچنین اینکه کارگزاران بورس به عنوان دلال 
معاملات وارد عمل شده و میدان داری می کنند، 
پیمانکاران طرح های عمرانی باید نرخ مورد نظر و 
مقدار مصالح لازم خود را به کارگزار اطلاع دهند 
و ممکن اســت در زمان مورد نظر، نرخ اعلامی 
پیمانکار برای خرید در بورس کالا پذیرفته نشود، 
امکان خرید مقدار مورد نیاز راساً از بورس کالا 
وجود ندارد و دلالان و مافیای سرمایه و قدرت 
گردش عملیات از نظر نرخ، مقدار و عرضه را در 
اختیار دارند و عاملی هستند برای بالا بردن نرخ 
کالا، زیرا در یک نوبت و عرضه زیاد آن را با قیمت 
بالاتری می خرند و پیمانکاران ناچار می شــوند 

بعداً در حــد احتیاج از آن ها بــا قیمت بالاتری 
ابتیاع کنند و همین امر موجب می شود در نوبت 
بعدی عرضه، دیگران ناچاراً از ارائه قیمت بالاتری 
شوند از دیگر مشکلاتی اســت که با خریداری 

مصالح از بورس ایجاد شده است.
از سوی دیگر با این اقدام، قیمت کالا در بورس 
بــرای مناطق مختلــف و کارخانه هــای آن ها 
یکسان نیســت، به طوری که دیده شده قیمت 
سیمان در کارخانه سیمان خاش دو برابر قیمت 
ســیمان کارخانه ســیمان تیس چابهار بوده و 
این موضوع مشکلاتی برای ســازمان برنامه و 
بودجه در محاسبات تعدیل فراهم می آورد که 
ضروری است سازمان برنامه و بودجه نیز مطابق 
پیشــنهاداتی که از طرف ایــن انجمن به آن ها 
ارائه شده بر اساس فاکتور رســمی کارخانه ها 
مابه التفاوت ســیمان و آهن آلات را همانند قیر 

محاسبه و پرداخت نمایند.
در ادامه نامه انجمن شرکت های راه سازی ایران 
به وزیر راه و شهرســازی به ارایه پیشــنهاداتی 
پرداخته و افزوده شــده اســت: با یادآوری این 
ضرب المثل قدیمی )ســری کــه درد نمی کند 
احتیاج به بســتن دســتمال نــدارد( واقعاً چه 
مشــکلی وجود داشــت که بورس کالا درست 
کردند؟ جــز اینکه دســت های پنهــان برای 
خاطر ثــروت اندوزی بیشــتر به گران شــدن 
نرخ مصالــح اقــدام می نمایند؛ لذا پیشــنهاد 
می شــود برای پروژه های عمرانی دولت همان 
 روش پسندیده و بدون اشــکال را به شرح زیر 

اجرایی نماید
الف: متناســب با قرارداد و برنامه پیشرفت کار 
حوالــه از طــرف کارفرمای محترم بــه عنوان 
کارخانه تولیدکننده صادر شود. ب: پیمانکار با 
قیمت کارخانه )که مصوب دولت است( مصالح 
لازم را مســتقیماً از کارخانه در مقابل پرداخت 
وجه خریــداری و در پروژه هــای عمرانی مورد 

قرارداد به کار ببرد.

رئیس اتحادیــه ســازندگان و فروشــندگان 
پلاستیک و نایلون و ملامین تهران از اشتغالزایی 
۲۰ هزار نفری صنایع پلاســتیک در کل کشور 
خبر داد. اکبر مشــهدی زاده، رئیــس اتحادیه 
سازندگان و فروشندگان پلاســتیک و نایلون و 
ملامین تهران گفت: پلاستیک مانند آهن یکی از 
پرکاربردترین محصولاتی است که در تمام صنایع 
اعم از صنایع هوایی و دریایی، واحد های صنعتی، 
 خودرو، در منازل و    آشــپزخانه مورد اســتفاده 

قرار می گیرد.
وی با بیــان اینکه یکی از نشــانه های محصول 
خوب بســته بنــدی آن اســت که ایــن امر با 
پلاســتیک محقق می شــود، افــزود: صنایع 
پلاســتیک و نایلون اشــتغالزایی بسیار خوبی 
دارد به طوری کــه اکثر واحد هــای تولیدی با 
کمبود نیروی انســانی نیز مواجــه اند. رئیس 
اتحادیه سازندگان و فروشــندگان پلاستیک و 
نایلــون و ملامین تهــران در خصوص وضعیت 
صادرات این محصول هــم گفت: در حال حاضر 
به کشــور های حاشــیه خلیج فــارس، عراق، 
 پاکستان، افغانســتان، آســیای میانه و ترکیه 

صادرات داریم.
اکبر مشهدی زاده با گلایه از روند کند و طولانی 
واردات ماشــین آلات این صنعت افــزود: از هر 
کشوری که ماشــین آلات وارد کنیم دو ماه به 
طول می انجامد تا به بنادر کشورمان برسد و پس 
از آن هم تا ۴ ماه ماشین آلات در گمرک خاک 
می خورد. اگر مشــکلات ترخیص ارز و گمرکی 
تولیدکنندگان برطرف شــود و اجازه ترخیص 
ماشین آلات را بدهند، ظرفیت تولید ما می تواند 

بالاتر هم برود.
وی در بخش دیگری از ســخنان خود از عرضه 
کم مواد اولیه در بــورس کالا انتقاد کرد و گفت: 
عرضه های مواد اولیــه آنقدر پایین اســت که 
رقابت هــای ســنگین می خورد به طــور مثال 
مواد پتروشــیمیایی ›پت‹کــه در اکثر صنایع 
کاربرد دارد، هفته گذشــته در بــورس کالا تا 
 ۱۵۰ درصد رقابت خورد و بورس کالا آن معامله 

را ابطال کرد   
رئیس اتحادیــه ســازندگان و فروشــندگان 
پلاســتیک و نایلــون و ملامین تهــران گفت: 
براساس دلار هر هفته یک نرخ جدید برای خرید 
مواد اولیه اعلام می کنند و کارخانجات به دلیل 
تعهداتی که دارند مجبورند با هر قیمتی که اعلام 
می شود مواد را خریداری کنند. تولیدکنندگان 
به علت نوســانات قیمت مواد اولیه مدام متضرر 
می شــوند، حدود دوهفته گذشــته حدود ۳۰ 
درصد قیمت مواد افزایش یافت فقط به این دلیل 
که مجتمع های پتروشیمی کف عرضه را رعایت 

نمی کنند.
مشــهدی زاده افــزود: در یک یا دو نــوع مواد 
اولیه کمبــود تولید داریم و اگر عرضه  توســط 
مجتمع های پتروشــیمی رعایت شــود آن هم 
قابل حل اســت. وقتــی عرضه مواد کم شــود 
رقابت هــای کاذب ایجاد می شــود واحد های 

تولیــدی اگــر بــا ارز آزاد مــواد را وارد کنند 
 ارزان تر از مــوادی اســت که پتروشــیمی ها 

اختصاص می دهند.
وی تامین مواد پت و پلی پروپیلن را بیشــترین 
مشــکل صنعت پلاســتیک و نایلون بیان کرد 
و گفــت: این دو مــواد با احتســاب ارز نیمایی 
در بــورس کالا هر کیلو ۲۵ هــزار تومان عرضه 
می شــود، اما تولیدکننــدگان آن را تا ۶۰ هزار 
تومان خریداری می کنند، ایــن یعنی از قیمت 
جهانی هم بالاتــر معامله می شــود و بعضا این 
 دو مواد بــا رقابت هــای ۱۵۰ تــا ۲۰۰ درصد 

رقابت می شود.
رئیس اتحادیــه ســازندگان و فروشــندگان 
پلاستیک و نایلون و ملامین تهران با بیان اینکه 
خرید های اعتباری به مواد هایی اختصاص یافته 
که چندان کاربرد ندارد، گفت: آن دسته موادی 
که مادر هستند و در صنایع خودرویی یا نظامی 
کاربرد دارند را در زمره خرید های اعتباری قرار 
نمی دهند و معمولا مــوادی که کاربرد چندانی 
ندارند و به خارج نمی توانند بفروشند را بصورت 
اعتباری بــه تولیدکننــدگان داخلی می دهند. 
مشــهدی زاده ادامه داد: یکــی از راه حل های 
حل مشکلات عرضه نامناســب پتروشیمی ها 
این اســت که مازاد آن در جیب پتروشیمی ها 
وارد نشود. بر اساس نوع موادی که در محصول 

استفاده می شود.
بــه گفتــه رئیــس اتحادیــه ســازندگان و 
فروشــندگان پلاســتیک و نایلــون و ملامین 
تهران اگر تولیدکننده ای مــواد اولیه را گران تر 
خریداری کند به نســبت افزایــش قیمت مواد 
اولیه ای که گران تر در بــورس خریداری کرده 
محصول نهایــی نیز بــا قیمت بالا به دســت 
مصرف کننده می رســد. باوجــود نامه نگاری و 
جلسات متعدد  برای رفع مشکلات مان، وزارت 
صمــت، اما می گوید بــرای رســیدگی به امور 
 نیرو کم داریم به همین دلیل رســیدگی بسیار 

ضعیف است.
رئیس اتحادیــه ســازندگان و فروشــندگان 
پلاستیک و نایلون و ملامین تهران در خصوص 
نحوه عرضه مواد اولیه این صنعت در بورس هم 
گفت: ستاد تنظیم بازار محصولات پتروشیمی 
که از دو نفر از واحد هــای خصوصی، یک نفر از 
اتاق بازرگانی و یک نفــر از تعاونی ها با همکاری 
مجتمع های پتروشــیمی وزارت صمت وزارت 
نفت و بورس کالا متشکل شــده و قیمت مواد 
اولیه و نوع عرضه ها را مشــخص می کنند و این 
ستاد در ســازمان صنایع پتروشــیمی مستقر 
است. در این صنعت ۱۵ هزار واحد صنفی وجود 
دارد، سازمان صنایع پتروشــیمی هرهفته نوع 
عرضه ها را اعلام می کند. مشهدی زاده در پایان 
گفت: اگر سازمان های نظارتی عرضه نامناسب 
مواد اولیــه را رصــد کنند و اســناد واحد های 
تولیدی را مشــاهده کنند رقابت های بالا قابل 
 رهگیری است و با نظارت بر آن ها این مشکلات 

قابل حل است.

مشاور رئیس جمهور و دبیر شــورایعالی مناطق 
آزاد و ویــژه اقتصادی از آغاز بــه کار منطقه آزاد 
بانه و مریوان واقع در مرز ایران و اقلیم کردستان 
عراق طی هفته هــای آتی خبــرداد. حجت الله 
عبدالملکی گفت: راه انــدازی این منطقه آزاد در 
توســعه همکاری های ایران و کردســتان نقش 
ویژه ای ایفا خواهد کرد. عبدالملکی با بیان اینکه 
منطقــه آزاد بانه و مریوان قانونا تصویب شــده و 
اعضای هیئت مدیره توسط هیئت وزیران انتخاب 
شــده اضافه کرد: این منطقه فرصتی است برای 
فعالیت های مشترک اقتصادی بین ایران و عراق و 
تجار و فعالان اقتصادی اقلیم می توانند از مزایای 

این منطقه آزاد بهره مند شوند.
وی، به گسترش فعالیت های صادراتی و وارداتی 

اقلیم کردستان عراق اشــاره کرد و اذعان داشت: 
ایجاد خط تولید توســط تجار و فعالان اقتصادی 
سلیمانیه در منطقه آزاد بانه و مریوان می تواند این 
اقلیم را به قطب صادرات تبدیل نماید و می تواند 
تجارت پرسود و دوسر برد برای فعالان اقتصادی 

را در بر داشته باشد
مشاور رئیس جمهور با بیان اینکه روابط اقتصادی 
بین اقلیم کردســتان عراق و جمهوری اسلامی 
ایران روز به روز در حال افزایش است اضافه کرد: 
علیرغم مشکلاتی که دشمنان دو ملت بویژه ناامنی 
که آمریکایی ها ایجاد کرده اند روابط اقتصادی و 
سیاســی ایران و عراق روز به روز در حال توسعه 
بوده و با زحمات و تلاش های مسئولین و بخصوص 
بخش خصوصی ایران و اقلیم کردســتان، میزان 

تجارت واردات و سرمایه گذاری های مشترک به 
سرعت رو به رشد است.

عبدالملکی گفت: در این نمایشــگاه ۸۰ شرکت 
جمهوری اسلامی محصولات خود را در بخش های 
صنعت، کشاورزی، بهداشــت و درمان، سلامت، 
مواد غذایی و محصولات صنعتی در معرض دید 
بازدید کنندگان قرار می دهند. وی افزود: در این 
نمایشــگاه، در بخش ویژه هم مناطق آزاد ایران 
شرکت کرده اند تا هم ظرفیت های صادراتی این 
مناطق عرضه شــود و هم محصولاتی که قابلیت 

صادرات به اقلیم کردستان را دارند معرفی گردد.
دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گفت: 
امنیت، فرهنگ و منافع اقتصــادی ایران و اقلیم 
کردستان عراق بهم گره خورده است و هر عاملی 

که از بیرون باعث ناامنی و مشکل شود هر دو کشور 
را تحت تأثیر قرار خواهد داد لذا در موضوع امنیتی 
و سیاســی نیز همکاری های خوبی اخیراً بین دو 
کشور صورت گرفته است. عبدالملکی اضافه کرد: 
ایجاد امنیت در منطقه، تجارت بین دو کشــور را 

افزایش می دهد.
وی گفت: در مرز باشماق با اســتاندار کردستان 
ایران صحبت کردم و با توجه به کاهش ترددهای 
ترانزیتی از مرز باشماق اســتاندار خبر داد که در 
بحث کمیته مرزی شورای امنیت ایران این موضوع 
مطرح و مقرر شــده عمده حجم ترانزیت کالا از 
مرزهای پرویز خان و عمران خان به مرز باشماق 
منتقل شود که باعث رونق اقتصادی اقلیم و استان 

سلیمانیه می شود.

دبیر انجمن صنایع نساجی با بیان اینکه هم اکنون 
۶۸۰ میلیــون دلار پارچه وارد کشــور می کنیم، 
گفت: اگر دولت از واحدهای بافندگی حمایت کند 
می توانیــم از ارزبری در بخش ریســندگی و رنگ 

جلوگیری کنیم.
سید شجاع الدین امامی رئوف دبیر انجمن صنایع 
نساجی ایران در مورد تعرفه های گمرکی اظهار کرد: 
مشکلی که با وزارت صمت داریم مربوط به تعرفه های 
گمرکی می شود؛ ما دستورات مختلفی داریم مبنی 
بر اینکه کالاهای مشابه ساخت داخل نباید وارد شود 
که رگولاتور تنظیم این دستور تعرفه های گمرکی 
اســت؛ یعنی کتاب تعرفه از صنایع داخلی ما و به 
خصوص بخش هایی که ما پتانسیل داریم در برابر 
اجناس خارجی حمایت کند؛ به عنــوان مثال در 
ترکیه از تولیدکننده داخلی در مقابل بازار بیرونی 
حمایت می شود اما تعرفه های گمرکی ایران که هر 
سال کمیسیون ماده یک وزارت صمت آماده می کند 
چند سالی اســت برای صنایع نساجی مشکل ساز 

شده است.
وی افزود: دو سال قبل نرخ پایه محاسبات گمرک 
بر اساس دلار ۴,۲۰۰ تومانی بود؛ در آن مقطع برای 
الیاف، نخ، پوشاک و پارچه تعرفه مشخصی داشتیم. 
از سال ۹۲ تا ۹۹ این تعرفه کارکرد داشت و هر چقدر 
به انتهای زنجیره نزدیک می شــد میزان تعرفه بالا 
می رفت؛ مثلاً برای الیاف پنبه تعرفه ۵، نخ ۱۵، پارچه 
۳۰ و پوشــاک ۷۰ درصد بود و به صــورت پلکانی 

افزایش می یافت.
رئوف ادامه داد: از سال ۹۷ جهش ارزی داشتیم که 
خود را در سال ۹۸ نشــان داد اما در این مقطع نرخ 
محاسبه گمرک همان ۴,۲۰۰ تومان باقی ماند. در 
واقع ما تعرفه را داشتیم اما با توجه به نرخ دلار ۴۲۰۰ 
تومانی، نظام تعرفه ای کارکرد خود را از دســت داد 
زیرا نرخ دلار در بازار حــدود ۲۵ هزار تومان بود اما 

نرخ دلار مورد محاسبه گمرک یک پنجم این نرخ و 
۴,۲۰۰ تومان بود.

وی افزود: بر این اساس دولت سال گذشته تعرفه ها را 
کم کرد. حقوق گمرکی را نیز از ۴ تا یک درصد کاهش 
داد و سود بازرگانی هم تقلیل یافت. متأسفانه در این 
تغییرات تعرفه ای به لحاظ اینکه کار تخصصی نبود 
یک بازه زمانی طولانی تعرفــه الیاف به عنوان ماده 
اولیه و نخ به عنوان محصول واســطه ای برابر شد و 
اختلاف بین مواد اولیه و محصول واسطه ای از بین 
رفت و مورد اعتراض ما هــم قرار گرفت. ما مدام پی 
گیری می کردیم و در خواست اصلاح نظام تعرفه ای 

را داشتیم.
دبیر انجمن صنایع نســاجی ایران تصریح کرد: به 
عنوان نمونه ما سالهای ســال پنبه را از ازبکستان 
تأمین می کردیم. این کشــور از سال ها قبل نسبت 
به ســرمایه گذاری در حوزه ریســندگی ورود کرد 
به شــکلی که پنبه را کامل به نخ تبدیل کرده و نخ 
را صادر می کند و حتی پنبــه وارد می کند تا ارزش 
افزوده صادر کند. همچنین با سرمایه گذاری هایی 
که انجام داده به دنبال این اســت که نــخ را هم به 
پارچه تبدیل کند تا ارزش افزوده بالاتری داشــته 
باشد. بنابراین ما دیگر نتوانستیم از ازبکستان پنبه 
وارد کنیم و این کشور ترجیح داد که نخ به ما صادر 
کند. این در حالیســت که ما در کشــور این برنامه 
 ریزی را نداشتیم و نســبت به برنامه ریزی دیگران 

هم غفلت کردیم.
وی افزود: به هر حال مساله اختلاف در نظر گرفته 
نشده تعرفه ها باعث شد حجم زیادی نخ از ازبکستان 
به ایران وارد شود؛ بر همین اساس امسال ۸۰ میلیون 
دلار نخ از این کشور به ایران وارد شد در حالی که این 
رقم پارسال ۴۰ میلیون دلار و سال قبل تر از آن ۲۰ 
میلیون دلار بود. همین موضوع در مورد پارچه هم 
اســت و این روند در حال شکل گیری است و پیش 

بینی می شود در آینده ای نزدیک این پارچه تبدیل 
به پوشاک شده و وارد ایران شود. رئوف تصریح کرد: 
ازبکستان برنامه ریزی کرده و صنعت نساجی خود را 
توسعه داده است. این مساله در پاکستان، کامبوج، 
هندوستان، ترکیه و… وجود دارد زیرا همه برنامه 
ریزی داشتند اما ما در ایران هنوز برنامه ریزی نداریم و 
برای صنعت نساجی هیچ جایگاهی دیده نشده است؛ 
به عنوان نمونه همه تشکل های صنعتی گلایه دارند 
که چرا به بخش صنعت در برنامه هفتم توسعه توجه 

خاصی نشده است.
دبیر انجمن صنایع نساجی ایران در پاسخ به سوالی 
مبنی بر اینکه با توجه به وضعیت تعرفه ها، مشکلی در 
واردات ماشین آلات وجود دارد؟ گفت: صنایع نساجی 
یکی از صنایع پیشرو در تعرفه واردات ماشین آلات 
است زیرا بالای ۹۷ درصد ماشین آلات مورد استفاده 
در صنعت نساجی وارداتی است. البته به طور کلی 
در دنیا تولیدکننده این مدل ماشین آلات انگشت 
شمار است و بسیاری از شرکت های بزرگ دنیا در دل 
هم ادغام شده اند تا بتوانند سهم بازار داشته باشند. 
بنابراین ما هم واردکننده این تکنولوژی هستیم. با این 
حال وقتی در یک نمایشگاه خارجی شرکت می کنیم 
و مثلًا با یک شرکت سوئیسی برای واردات ماشین 
آلات صحبت می کنیم، بــه دلیل تحریم ها تمایلی 
به همکاری با ما ندارند. در واقع به دلیل مشــکلات 
سیاســی و تحریمی این شــرکت ها با ما همکاری 
نمی کنند و تصور کنید در این شرایط دولت هم تعرفه 

روی واردات ماشین آلات می گذارد.
وی افزود: در واقع وقتی دولــت می داند که واردات 
ماشــین آلات به دلیل تحریم مشــکل اســت و 
تولیدکننده با هزار و یک داستان و از طریق کشور 
ثالث و… ماشــین آلات وارد می کند نباید تعرفه 
ســنگین روی واردات این محصــول اعمال کند. 
 توقع داریم که دولت در این حوزه ها همراه تر باشد و 

سنگ اندازی کمتری کند. رئوف اضافه کرد: مشابه 
همین موضوع را برای ماشین آلات دست دوم هم 
داشتیم. در بسیاری از موارد به دلیل تحریم و ریزش 
ارزش پول ملی امکان خرید ماشین آلات نو را نداریم 
و مجبور به واردات ماشین آلات دست دوم می شویم 
و با کمک شرکت های دانش بنیان این تجهیزات را 
سرپا می کنیم اما در این حوزه هم دولت سنگ اندازی 
می کند. توقع می رود که دولــت در این بخش ها با 
صنایع همراه تر باشد. دبیر انجمن صنایع نساجی ایران 
درباره واردات و صــادرات هم گفت: واردات صنعت 
نساجی یک میلیارد و ۸۸۰ میلیون دلار است که این 
واردات نخ، پوشــاک )قانونی(، پارچه و… را شامل 
می شود. از این عدد تقریباً ۶۸۰ میلیون دلار مربوط 

به واردات پارچه می شود.
وی افزود: بنابراین در صنعــت بافندگی که نخ را به 
پارچه تبدیل می کند یک گــپ بزرگی داریم و باید 
ســرمایه گذاری در این حوزه انجام شود که با یک 
سرمایه گذاری کوچک می توانیم ارزبری این بخش را 
کاهش دهیم و تبدیل به تولید داخل کنیم. اگر دولت 
از واحدهای بافندگی حمایت کند ضمن جلوگیری 
از ارزبری در بخش ریسندگی و رنگ هم می توانیم 
سرمایه گذاری کنیم و صادرات را هم افزایش دهیم.

رئوف اضافه کرد: همچنین در حال حاضر صادرات 
ما در صنعت نساجی ۵۶۰ میلیون دلار است که از 
این میزان ۳۴۰ میلیون دلار مربوط به صادرات فرش 
و موکت می شود. وی گفت: این ۳۴۰ میلیون دلار 
قابلیت افزایش ۳ تا ۴ برابــری را دارد البته منوط به 
اینکه مشکلات حوزه نساجی در بخش صادرات از 
جمله موضوع رفع تعهد ارزی را حل کنیم. در واقع 
دولت باید این بخش را تسهیل کند و با برقراری روابط 
نقل و انتقال پول و گسترش روابط بین المللی در بازه 
زمانی ۳ تا ۴ ساله زمینه افزایش صادرات نساجی را 

فراهم کند.

رئیس ســازمان خصوصی 
ســازی گفــت: در دولــت 
سیزدهم و دوره جدید فرایند 
واگذاری ها از جمله ســهام 
عدالت و سایر واگذاری های 
اصل چهل و چهاری تمرکز بر شناســایی و مشارکت 
تعاونی های واقعی مردمی است اما از بخش خصوصی که 
به دنبال اخراج کارگر و زیاندهی و تخریب و تعطیلی بنگاه 
و یا سواستفاده از اموال واگذار شده داشته باشد جایی در 

این فرایند ندارد.
رحمتی افزود: در اجرای سیاست های اصل چهل و چهار 
قانون اساسی متاسفانه در تمام دولت های قبل کوتاهی 
شــده و رهبر انقلاب نیز به آن انتقاد و اشاره داشته اند. 
رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: در واگذاری های 
قبلی هر خریداری که قیمت بالاتر اعلام می کرد برنده 
مزایده بود اما در این دوره از فعالیت سازمان خصوصی 
سازی و در دولت سیزدهم تعیین و اعلام قیمت تنها یکی 
از شرایط لازم در واگذاری است و بطور حتم می بایست 

خریداری که می خواهد مدیریت یک بنگاه را برعهده 
بگیرد می بایســت الزامات مدیریت بهره ورانه و مدل 
کسب و کار خود را در شش محور به سازمان خصوصی 

سازی پاسخ دهد.
وی اضافه کرد: اصلاحیه قانون  اجرایی سیاســت های 
اصل ۴۴ هم اکنون در دولت به جمع بندی رسیده و بر 
این اساس رویکرد جدید سازمان خصوصی سازی کشور 
ترسیم شده است بنابراین تقدم و تاخر در واگذاری ها تنها 

یکی از شروط ما خواهد بود.
رحمتی افزود: با شناســایی خلاهای ۵۶٫۸۸۰ دارایی 
راکد و منجمد دستگاه های دولتی با طول عمر بعضا ۱۵ 
سال،موضوع مولدسازی که اساسا از یک عقبه تاریخی 
قوی قانونی برخوردار بوده و در برنامه های مختلف توسعه 
کشور مطرح بوده دوباره در دستور کار قرار می گیرد و در 
نهایت با ارایه راهکار و اصلاح ضعف های موجود در آیین 
نامه اجرایی مولدسازی دارایی ها مسیر لازم تکمیل شد 
. در قوانین قبلی ضمانت اجرای قوی برای مولدسازی 
وجود نداشت و اغلب مدیران دستگاه های دولتی رغبتی 
برای همکاری نداشتند اما هم اکنون مجری مولدسازی 
می تواند با اتکا به قانون و آیین نامه اجرایی آن با قاطعیت 

موضوع مولدســازی را دنبال کنــد. وی افزود: تاکنون 
۳٫۵۹۰ دارایی راکد و پروژه نیمه تمام شناســایی شده 
که در هیات عالی مولدســازی تعدادی از این اموال به 
عنوان پروژه مازاد و ۱۹۳ پروژه به دلیل عدم نیاز به ارزش 
افزایی از فهرست مولدسازی کنار گذاشته شده است. 
۵۴۲ پروژه و دارایی در حال مطالعه کارشناســی است 
 که ۴۷۵ پرونده از این تعداد به سازمان خصوصی سازی 

تحویل داده شده است.
رحمتی با بیــان اینکه الویت ما ترجیحــا اخذ کاربری 
مســکونی برای املاک راکد است چون با عرضه آنها به 
مشکل کاهش قیمت مسکن کمک خواهد کردآ افزود: 
۱۱۷ پرونده نیز به کمیسیون ماده ۵ برای تغییر کاربری 
ارسال شده و تا این لحظه قیمت گذاری ۴۵ فقره از املاک 
بلا اســتفاده و دارایی های راکد و پروژه های نیمه تمام 
تعیین شده اســت. رحمتی گفت: تا پایان امسال ۱۰۰ 
هزار میلیارد تومان از محل مولدسازی دارایی های راکد 
و بلااستفاده دولتی برای اتمام پروژه ها و حضور سرمایه 
گذاران محقق خواهد شــد البته در برخــی پروژه ها 
قانونگذار امکان تهاتر دارایی با طلبکاران دولت را فراهم 

کرده که کارگشا خواهد بود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

تکمیل پروژه های نیمه تمام و راکد دولتی کلید خورد

آغاز فرایند جدی مولدسازی 

منطقهآزادبانهومریوانآغازبهکارمیکند

۶۸۰میلیوندلارپارچهواردمیکنیم

دلالان بورسی سیمان و فولاد حذف شوند

لزومخریدبیواسطهمصالحازشرکتها

اشتغال۲۰هزارنفریدرصنعتپلاستیک

تنظیم بازار با مولدسازی دارایی ها 
عبدالمجید شیخی،اقتصاددان

نگهداری دارایی به وسیله دولت بدون مولدسازی به 
بیت المال زیان می رساند. دولت وظیفه تنظیم بازار را 
بر عهده دارد و با توجه به اینکه وظیفه قابل واگذاری 
به بخش خصوصی نیست، یکی از ابزارهای ضروری 
آن، داشتن دارایی های مولد است که دولت در مواقع 
ضروری با فروش آن بتواند اقدامات لازم را در اقتصاد 
به تحقق برســاند.  قطع به یقین سال هاست در 
خصوص عدم بنگاه داری بانک ها و زیان های حاصل 
از این موضوع دراقتصاد ســخن گفته می شود، اما 
متاسفانه مسوولین دولت های قبلی به این موضوع 
چندان ورود نکرده و برای سلامت و رشد اقتصاد آن 

را در دستور کار قرار ندادند.
آنچه در بحث واگذاری امــوال بانک ها مطرح و حائز 
اهمیت اســت اینکه موضوع مولدسازی بانک های 
کشور در راستای سیاســت های کلان کشور است. 
شکی وجود ندارد که اموال بانک های دولتی باید مولد 
سازی شود و اموال باید بلافاصله به بخش خصوصی 
واقعی واگذار شــود به این معنا که بانک نباید خود 
مســتقیماً بنگاه داری کند و اموالی داشــته باشد و 
به صورت مولد اموال و دارایی هــا را خود مدیریت و 
نگهداری کند، بلکه باید حداکثر کار بانک این باشد که 
از سرمایه گذارانی که نقدینگی کافی برای چرخاندن 
چرخ تولید ندارند حمایت کند. مولدسازی اموال برای 
رشد و توسعه اقتصاد اعم از اینکه متعلق به دولت یا 
بخش خصوصی باشد، ضروری است. کسری بودجه 
سال های گذشته به باز شدن ردیفی در بودجه با عنوان 
»واگذاری دارایی های دولت« منجر شد. نه تنها در 
زمان کسری بودجه، بلکه در حین سرشار بودن بودجه 
در راستای مولدســازی دارایی ها و استفاده بهینه از 
آنها واگذاری املاک و دارایی های راکد دولت یکی از 
ضروری ترین وظایف حاکمیت و دولت به شمار می 
رود؛ پس این موضوع نباید بزرگ و غیرعادی جلوه کند. 
دولت با واگذاری دارایی ها می تواند هرگونه انحصار در 
بازار را از بین ببرد و کمبودها را جبران کند. به عنوان 
نمونه، شرکت پشــتیبانی دام و طیور وزارت جهاد 
کشاورزی زمانی که بازار مرغ با مازاد تولید مواجه باشد، 
می تواند با ذخیره سازی در سردخانه های خود بازار 
را به تعادل برساند و از سردخانه های بخش خصوصی 
استفاده کند. اگر بخش خصوصی وجود نداشته باشد یا 
ظرفیتی برای جادهی مازاد مرغ در بازار نباشد، وجود 

سردخانه برای دولت برای تنظیم بازار ضروري است.
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زارع پور: افزايش سرعت اينترنت احساس می شود
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: خبرهای خوش فضایی تا پایان سال در راه 
است. عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در شبکه اجتماعی ویراستی 
گفت: ماهواره های ما، از نور تا خیام، چشمان تیزبین ایران زمین هستند که از چندصد 
کیلومتری، قادر به تهیه انواع داده های فضایی برای بخش های مختلف کشور هستند. 
زارع پور در پایان گفت: ان شاءالله خبرهای خوش فضایی تا پایان سال در راه است. 
وی همچنین در حاشیه جلسه هیأت دولت با اشاره به سرعت اینترنت گفت: درباره 
افزایش سرعت اینترنت نیز در تلاش هستیم سرعت اینترنت ثابت و همراه اضافه شود. 
کارهای اساسی در حال انجام است و مردم ثمرش را اندکی با تأخیر احساس خواهند 
کرد. وزیر ارتباطات گفت: سیم کارت گردشگری وجود ندارد و گردشگران از نظر ما 

مشکلی ندارند. هرکس وارد ایران شود می تواند از سیستم رومینگ استفاده کند.

طرح ملی كارآفرينی برای دانشجويان كليد خورد
معاون فناوری و نــوآوری وزارت علوم از برگزاری اولین طــرح ملی کارآفرینی برای 
دانشجویان خبر داد. ســجاد محمدعلی نژاد، معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم در 
خصوص راه اندازی طرح ملی ترویج کارآفرینی برای مهارت افزایی دانشجویان جهت 
ورود به این عرصه خبر داد. وی در این گفت وگو بیان کرد: طرح ملی ترویج کارآفرینی با 
هدف توانمندسازی و افزایش مهارت های دانش جویان برای ورود به عرصه  کارآفرینی 
طراحی شده است و تا نوزدهم مهرماه مهلت ثبت نام وجود دارد. به منظور دست یابی 
به توسعه  اقتصادی پایدار، یکی از مهم ترین دغدغه های هر کشور، توجه ویژه به موضوع 
کارآفرینی اســت و اگر این کارآفرینی بر اساس فناوری باشد، کیفیت و سرعت رشد 
بســیار بالاتر خواهدبود. محمدعلی نژاد اضافه کرد: توسعه  کارآفرینی بر پایه  دانش، 
نیازمند توانمندسازی افراد در زمینه  مهارت های نرم و تخصصی کارآفرینی است که 
طرح ملی ترویج کارآفرینی، با هدف توسعه  عادلانه  فرصت های یادگیری کارآفرینی به 
همین منظور و برای اولین بار در کشور اجرا می شود. او در خصوص روند انجام طرح 
گفت: پس از ثبت نام دانشجویان، با توجه به ظرفیت داده شده به هر دانشگاه، غربال گری 
اولیه صورت می گیرد افراد وارد مراحل استعدادیابی و آغاز فرآیند مشاوره و یادگیری 
می شوند. ساخته شدن تیم های حرفه ای و حل نیازهای فناورانه و رقابت در رویداد ملی 
نیز از بخش های این طرح هستند. محمدعلی نژاد هم چنین با اشاره به این که پارک علم 
و فناوری دانشگاه صنعتی امیرکبیر به عنوان پشتیبان این طرح انتخاب شده است، افزود: 
دانشجویان علاقه مند به شرکت در این طرح می توانند با مراجعه به سایت و راه های 

ارتباطی مشخص شده، ضمن کسب اطلاعات، در این طرح شرکت کنند.

صعود بيت كوين تا آخر سال ادامه دارد؟
بیت کوین اگر از الگوی ۹ ساله خود پیروی کند، احتمالا ارزش آن تا قبل از سال 
۲۰۲۴ به ۲۲ هزار و ۸۰۰ دلار خواهد رسید. اولین ارز رمزنگاری شده جهان، الگویی 
دارد که علیرغم چالش های عوامل خارجی، بر اساس آن درست عمل می کند. این 
بار همین الگو به ما این ایده را می دهد که بیت کوین ممکن اســت تا سال ۲۰۲۴ 
کجا قرار بگیرد. قیمت بیت کوین در حال حاضر بالای ۲۷هزار دلار است که پس 
از چند روز شمعدان سبز و به دنبال آن کاهش جزئی در ۴۸ روز گذشته به دست 
آمده است. در حالی که این به خودی خود چیز زیادی در اختیار ما قرار نمی دهد اما 
شاخص قدرت نسبی )RSI( اطلاعاتی ارائه می کند. از ابتدای سال، این اندیکاتور 
طی جلسه سه ماهه پس از نقض منطقه خرید به مرز بیش از ۷۰.۰ اصلاح شده است. 
در همین راستا، سه ماه آینده به احتمال زیاد شاهد رکودی در بازار خواهیم بود و از 
آنجایی که در گذشته، این دوره منجر به کاهش متوسط ۱۸.۳ درصدی شده است، 
کاهش ۱۸.۳ درصدی بیت کوین را به ۲۲هزار و ۸۴۰ دلار می رساند. در حالی که 
این کاهش قابل توجهی نسبت به اوج قیمت خواهد بود اما همچنان بسیار بالاتر 
از ارزش بیت کوین در اول ژانویه است. الگوی سه ماهه مطلق نیست زیرا با الگوی 
بزرگتر مشاهده شده در ۹ سال گذشته تغذیه می شود. اگر قیمت بیت کوین در پایان 
سال ۲۲ هزار و ۸۴۰ دلار بسته شود، ۳۷ درصد بالاتر از قیمت اولیه ۱۶هزار و ۴۹۶ 
دلاری سال ۲۰۲۳ خواهد بود. این مورد با رفتار ارز دیجیتال مشاهده شده در ۹ سال 
گذشته مطابقت دارد. از سال ۲۰۱۴، بیت کوین الگوی یک سال زیان و به دنبال آن 
سه سال بازده مثبت را مشاهده کرده است. این پیشرفت صرف نظر از عوامل خارجی، 
مانند همه گیری کووید-۱۹، وضعیت بد بازار ارزهای دیجیتال در سال ۲۰۲۲ و غیره 
صادق است. بنابراین، اگر قیمت بیت کوین از این الگو پیروی کند، سال ۲۰۲۳ سالی 
خواهد بود که بیت کوین همچنان شاهد افزایش قیمت است. با توجه به اینکه در 
گذشته، سال بعد از زیان، سود کمتری را به همراه داشته، افزایش ۳۷ درصدی برای 
آن در نظر گرفته می شود. این مورد به سرمایه گذاران امیدواری می دهد که در سال 
۲۰۲۴، ارز دیجیتال شاهد افزایش قابل توجه قیمت خواهد بود. مجموع ارزش بازار 
جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر ۱.۰۸ تریلیون دلار برآورد می شود که این 
رقم نسبت به روز قبل  ۰.۸۶ درصد کمتر شده است. در حال حاضر ۴۹.۴۷ درصد کل 
بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز ۰.۱۳ درصد افزایش 
داشته است. حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۳۶.۷۹ میلیارد 
دلار است که ۱۵.۱۷درصد کاهش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز 
در حال حاضر ۲.۵۶ میلیارد دلار است که ۶.۹۵ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار 
ارزهای دیجیتال بوده و حجم تمام سکه های پایدار اکنون ۳۴.۵۲ میلیارد دلار است 

که ۹۳.۸۲ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

تغييرات جديد جی ميل برای توقف هرزنامه
گوگل با انجام تغییراتی، ارســال هرزنامه به حساب کاربران جی میل را دشوارتر 
خواهد کرد. گوگل اعلام کرد ارسال کنندگان ایمیل که روزانه بیش از ۵۰۰۰ پیام 
برای کاربران جی میل ارسال می کنند را ملزم خواهد کرد دکمه لغو اشتراک را با یک 
کلیک در پیام های خود، ارائه کنند. همچنین این شرکت آنها را ملزم خواهد کرد 
نشانی ایمیل خود را احراز هویت کرده، سیستم های خود را به گونه ای پیکربندی 
کنند که ثابت کند مالک نام دامنه خود هستند و آدرس های IP را جعل نمی کنند.
گوگل که متعلق به شــرکت آلفابت اســت، اعلام کرد ممکن اســت پیام های 
فرستندگانی را که ایمیل هایشان اغلب به عنوان هرزنامه علامت گذاری شده اند 
و در سقف ۰.۳ درصد پیام های ارسال شده بر اساس اندازه گیری ابزارهای پست 
مســتر گوگل قرار می گیرند، ارســال نکند. گوگل اعلام کرد شرکت یاهو برای 
انجام تغییرات مشابه، این شرکت را همراهی می کند و تغییرات مذکور، از فوریه 
سال ۲۰۲۴ اجرایی خواهند شد. این اقدامات منعکس کننده ادامه مبارزه بین 
شرکت های بزرگ فناوری و ارســال کنندگان هرزنامه است که از سیستم های 
باز مانند ایمیل برای ارســال پیام های جعلی و آزار کاربران اســتفاده می کنند. 
تکنیک های یادگیری ماشــینی برای مبارزه با هرزنامه ها، سال ها بود که مورد 
استفاده قرار می گرفتند، اما این مبارزه طولانی مانده است زیرا ارسال کنندگان 

هرزنامه، تکنیک های جدیدی را برای عبور از فیلترها کشف می کنند.
نیل کوماران، مدیر محصول گوگل در یک پست وبلاگی نوشت: این تغییرات مثل 
عمل تیون آپ یا تنظیم برای دنیای ایمیل هستند و با اصلاح چند مورد، می توانیم 
ایمیل ها را به خوبی مدیریت کنیم. اما درست مانند تیون آپ، این یک عمل یک باره 
نیست. ایمن، کاربرپسندتر و بدون هرزنامه نگه داشتن ایمیل، نیازمند همکاری و 

هوشیاری دائمی از سوی کل جامعه ایمیل است.
تغییرات گوگل به  خصوص الزام برای اجازه دادن لغو اشتراک سریع به کاربران، 
ممکن اســت روی فعالیت برخی از بازاریابان قانونی تاثیر بگذارد که از ایمیل به 
صورت وسیع برای بازاریابی یا همگام شدن با مشتریان خود استفاده می کنند. بر 
اساس گزارش شبکه سی ان بی سی، طبق ارزیابی آنتی ویروس کسپرسکی، حدود 

نیمی از ایمیل های ارسال شده در سال ۲۰۲۲، هرزنامه بوده اند.

اخبار

معاونــت علمی ریاســت 
جمهــوری، وزارت صمت، 
وزارت اقتصــاد و علــوم با 
امضای یــک موافقتنامه 
مکلــف شــدند بــا ارائه 
تسهیلات و مشوق هایی، شرکت های دانش بنیان 
را به سمت حل مسائل و ابرپروژه های کشور هدایت 
کنند. رضا سلطانعلی زاده در تشریح جزئیات »بسته 
پیشران دانش بنیان ها_امتیازات ویژه شرکت های 
دانش بنیان« که رونمایی شــد، اظهار کرد: تفاهم 
نامه همکاری مربوط به این بســته با هدف رشــد 
شرکت های دانش بنیان و هدایت آنها به حل مسائل 
اصلی و ابرپروژه های کشور و نهایتاً تحقق اقتصاد 
دانش بنیان چند روز گذشته به امضای معاون علمی 
رئیس جمهوری، وزیر صمت، وزیر امور اقتصادی و 

دارایی و و وزیر علوم رسید.
سرپرست مرکز راهبری ستادهای ویژه توسعه اقتصاد 
دانش بنیان معاونت علمی مهمترین ابزار مالی معاونت 
در این بسته را تخصیص اعتبار مالیاتی عنوان کرد و 
گفت: معاونت علمی از محل مالیاتی که شرکت های 
دانش بنیان پرداخت می کنند، پروژه تعریف می کند و 
هزینه ۱۰۰ درصدی تحقیق و توسعه پروژه ها را از این 

محل به شرکت ها می بخشد.

حمایت ۲ هزار میلیاردی معاونت علمی 
در قالب گرنت و تسهیلات قرض الحسنه

وی ادامه داد: در همین راستا معاونت علمی مکلف 
شده است، ۲ هزار میلیارد تومان شامل گرنت تحقیق 
و توسعه، تسهیلات قرض الحسنه، اعتبار مالیاتی و 
سایر معافیت ها به منظور ایجاد مشوق برای بنگاه های 
متوسط و بزرگ عضو کنسرسیوم های تخصصی دانش 

بنیان اختصاص دهد.
سلطانعلی زاده گفت: مشوق های بیمه ای و پذیرش 
ریسک پروژه هایی با ریســک بالا از دیگر تکالیف و 

تسهیلاتی اســت که معاونت در نظر گرفته است. 
معرفی و شناسایی شــرکت های دانش بنیان که 
می توانند در ابرپروژه ها مشــارکت داشته باشند، 

توسط معاونت علمی صورت خواهد گرفت.
سرپرســت مرکز راهبری ســتادهای ویژه توسعه 
اقتصــاد دانش بنیان معاونت علمــی همچنین به 
نقش صندوق نوآوری و شــکوفایی در این بســته 
پیشران اشاره کرد و گفت: مقرر شده است صندوق 
نوآوری و شکوفایی، ۵ هزار میلیارد تومان اعتبار را 
به شرکت های دانش بنیان، خلاق، نوآور و با اولویت 
مناطق محروم تخصیص دهد که دوره بازپرداخت 
آن حداکثر ۴۸ ماهه بوده و از منابع قرض الحسنه 

شبکه بانکی تأمین خواهد شد.

تســهیل صدور مجوز تأسیس پردیس 
نوآوری برای دانش بنیان ها

سرپرست مرکز راهبری ستادهای ویژه توسعه اقتصاد 
دانش بنیان معاونت علمی در ادامه تســهیل صدور 
مجوز تأســیس پردیس نوآوری برای شرکت های 
دانش بنیان بزرگ مشارکت کننده در ابرپروژه ها و 
تخصیص سهمیه پست دکتری برای این شرکت ها را 

از تسهیلات وزارت علوم در این بسته برشمرد.

ترخیص کالا برای دانش بنیان ها تسهیل 
می شود

این مقام مسئول معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ضمن اشــاره به اینکه نماینده وزارت 
اقتصاد ملزم شده اســت، در هیأت مدیره معادن 
بزرگ نیم درصد از فروش به طرح هــای فناورانه 
متوســط مقیاس تخصیص دهند، گفــت: در این 
بســته برای گمرگ تکالیفی تعیین شده از جمله 
اینکه مسیرهای سطح یک و دو ترخیص کالا را به 
شــرکت های دانش بنیان های معرفی شده توسط 
دبیرخانه راهبری صنعت دانش بنیان با همکاری 

معاونت علمی اختصاص دهد.
سلطانعلی زاده افزود: تســهیل ترخیص کالا برای 
دانش بنیان های معرفی شــده شــامل درصدی، 

نسیه، پذیرش ضمانت نامه بانکی و اخذ مجوز انبار 
تخصصی از دیگر تکالیف گمرگ به شمار می رود.

تخصیــص ۵۰۰ میلیارد تســهیلات با 
بازپرداخت ۲ تا ۵ سال

وی در ادامه به تســهیلات وزارت صنعت، معدن و 
تجارت به شــرکت های دانش بنیان و شرکت های 
بزرگ مشارکت کننده اشاره کرد و افزود: صندوق 
حمایت از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته قرار 
است ۵۰۰ میلیارد تومان تسهیلات سرمایه ثابت 
و ســرمایه در گردش با نرخ ترجیحــی بین ۱۴ تا 
۱۷ درصد با تنفس ۶ ماهه و دوره بازپرداخت ۲ تا 
۵ ساله و همچنین ضمانت به میزان هزار میلیارد 

تومان به دانش بنیان های مورد تأیید ارائه دهد.

حمایت از شــرکت های فعال در حوزه 
فناوری های معدن و صنایع معدنی

سلطانعلی زاده همچنین از اختصاص ۵۰۰ میلیارد 
تومان تســهیلات ترجیحی ۱۸ درصد ۴ ساله در 
حوزه فناوری های معدن و صنایع معدنی توســط 
صندوق بیمه فعالیت های معدنی خبر داد و گفت: 
واگذاری رایــگان دفاتر مراکز خدمــات فناوری و 

کسب و کار به دانش بنیان ها و شتاب دهنده های 
فناوری حوزه اســتراتژیک صنعت در ســال اول 
استقرار از دیگر تسهیلات این بسته به شمار می رود.

این مقام مسئول معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان افزود: وزارت اقتصاد مکلف شده پذیرش 
شرکت های دانش بنیان را در بازار سرمایه از طریق 
تسهیل ضوابط مرتبط تهیه و توسط توسط سازمان 

بورس تسهیل کند.

جلوگیری از واردات کالاهای مشــابه 
شرکت های دانش بنیان

وی در پایان تنظیم گری و بررسی ثبت سفارشات 
توسط وزارت صمت به منظور جلوگیری از واردات 
کالاهای مشابه شــرکت های دانش بنیان، سرمایه 
گذاری و اختصاص تسهیلات به میزان ۳۰۰ میلیارد 
تومان برای شــرکت های دانش بنیــان با عاملیت 
صندوق حمایــت از تحقیقات و توســعه صنایع 
پیشرفته، اقناع کمیسیون ماده ۱ آئین نامه اجرایی 
قانون مقررات صــادرات و واردت بــرای افزایش 
۲۰ درصدی تعرفــه واردت کدهای کالایی دانش 
بنیان دارای ظرفیت تولید کافی را از دیگر مفاد این 

موافقت نامه برشمرد.

ورود فناوران به حل مسائل و ابرپروژه های كشور تسهيل می شود 

تمهیدات دستگاه ها برای تحقق اقتصاد دانش بنیان
News kasbokar@gmail.com

رئیس ســازمان فضایی ایران گفت: نخســتین 
کپسول فضایی که پیش از این ارسال آن متوقف 
شده بود در ســال ۱۴۰۲ پرتاب می شود. حسن 
سالاریه رئیس ســازمان فضای ایران با اشاره به 
اینکه کمیته جهانی برگزاری مراســم هفته فضا، 
شــعار »فضا و کارآفرینی« را به عنوان شعار سال 
۲۰۲۳ هفته جهانی فضا تعیین کرده است افزود: 
برنامه های ۱۰ ساله سازمان فضایی کشور از دی 
ماه سال گذشته تصویب شد و از شش ماه اول سال 
۱۴۰۲ خبرهای خوش فضایی و طراحی ساخت 

ماهواره شنیده می شود.
وی در خصوص زیست فضا که در برنامه ده سال 
فضایی کشــور وجود دارد، گفت: متأســفانه در 
حوزه علوم و اکتشافات فضایی توقف داشتیم اما 
خوشــبختانه با رفع مشــکلات و موانع نخستین 
پرتاب کپسول زیســتی در ایام پیش رو خواهیم 
داشــت که می توان گفت اولین پرتاب کپســول 

زیستی در سال ۱۴۰۲ خواهد بود.
رئیس ســازمان فضایی گفت: در قــراردادی که 
در شش ماهه نخست امســال امضا شد، توسعه 
کپسول زیســتی در دســتور کار قرار گرفت که 
هم قابلیت هدایت و کنترل داشــته باشــد و هم 
قابلیت های بیشــتری برای موجود زنده ای که در 
درون کپســول قرار می گیــرد. وی افزود: ممکن 
اســت در اولین پرتاب ها موجود زنــده قرار داده 
نشود اما شرایط را برای موجود زنده فراهم کنیم 
 چرا که شرایط سخت و سنگین برای موجود زنده 

باید فراهم شود.

آخرین وضعیت پروژه ماهواره ای ناهید ۲ و ۳ 
سالاریه در ادامه در خصوص ماهواره های مخابراتی 
گفت: نمونه کیفی پروژه ناهید۲ که جهت ارتباط و 
خدمات ارتباطی در ارتفاع پایین طراحی شده بود 
در سال گذشته رونمایی شــد و نمونه پروازی آن 
رونمایی می شود که امیدواریم تا آخرسال جهت 
پرتاب آماده شود. همچنین طراحی پروژه ناهید ۳ 
ابلاغ شده این پروژه پیشرفته تر است و پهنای باند 
بیشتری دارد و سیستم کنترل مداری آن بالاتر از 
ناهید ۲ است و می تواند تا ســال های آتی با رفع 

موانع خدمات را در ارتفاع پایین ارائه کند.

ساخت ماهواره های میکرو و مینی
وی با اشاره به اینکه از ابتدای امسال ساخت چند 
ماهواره میکرو و مینی ماهواره را ابلاغ و آغاز کردیم 
تصریح کرد: ساخت ماهواره های پارس۲ و پارس۳ 
با مجموعه صایران و پژوهشگاه فضایی آغاز شده 
است. فاز ســاخت پارس۲ آغاز شده و پارس۳ در 

مرحله طراحی مقدماتی است.
رئیس ســازمان فضایی همچنین گفــت: برای 
نخستین بار ســاخت ماهواره سنجشی در کلاس 
راداری آغاز شــده اســت. ماهواره هــای راداری 
سنجشــی این مزیــت را دارند که در هر شــکل 
از شــرایط آب وهوایی از ســطح زمین داده های 

سنجشی جمع آوری کنند.

پرتاب ماهواره در مدار لئو تا آخر سال
سالاریه ادامه داد: در زمینه تثبیت مدار لئو یا ارتفاع 

پایین که برای ماهواره های ارتفاع پایین هستند 
پرتاب های متعــددی را در ماه های آتی خواهیم 
داشت. در شش ماه آینده با تحقیق و توسعه ای که 
صورت گرفته پرتاب های آزمایشــی مداری و زیر 
مداری خواهیم داشت و ۶ ماه دیگر ۱۴۰۲ از این 

نظر پر رونق خواهد بود.
پرتاب ماهواره نو و کوثر از طریق بخش خصوصی

سالاریه با اشاره به اینکه با گستره ای که در صنعت 
فضایی وجود دارد بدون فعال ســازی زیست بوم 
فضایی خصوصی ادامه مســیر میسر نخواهد بود 
افزود: دو قرارداد خوب منعقد شده است. قرارداد 
خرید تضمینی تصاویر ماهــواره ای ماهواره کوثر 
یکی از این قراردادها است  و سازمان فضایی برای 
توسعه زیست بوم، تضمین خرید تصاویر ماهواره ای 
را داده است همچنین مناقصاتی در حال طراحی 
است که از طریق بخش خصوصی، منظومه ای از 
ماهواره های  سنجشی را داشته باشیم که ماهواره 

نور ۳ و ماهواره کوثر از جمله آنها است.
وی افزود: در سال گذشته اعلام شد منظومه ارتباطی 
باریک باند در ماه های آتی تکمیل خواهد شد و اسم 

پروژه  به نام »شهید سلیمانی« مزین شده است.

پایگاه بین المللی پرتاب فضایی از سال 
آینده آغاز به کار می کند

سالاریه ادامه داد: کنسرسیومی از بخش خصوصی 
برای ایجاد زیرساخت های پایگاه بین المللی فضایی 
برای اجرای پرتاب های فضایی تشکیل شده است. 
این پایگاه که قابلیت پرتاب در شیب های مختلف 

مداری را دارد، فاز نخست آن از سال گذشته آغاز 
شده است و پیش بینی این است که از اواسط سال 

آینده قابلیت ارائه خدمات داشته باشیم. 
وی با بیان اینکه فاز اول آن از اواســط سال آینده 
قابلیت بهره برداری را دارد، افزود: ایجاد آزمایشگاه 
کلاس ۵۰۰ کیلوگرم تا یک تن را در دســتور کار 
داریم. طراحی فضای آزمایشــگاهی آن آغاز شده 
و امیدواریم در ســال آینده فضای این آزمایشگاه 

به اتمام برسد.

راه اندازی مرکز کنترل و هدایت ماهواره 
در چناران و سلماس

سالاریه به موضوع تکمیل زنجیره مراکز کنترل و 
هدایت ماهواره اشاره و تصریح کرد: دو مرکز مهم 
در چناران و سلماس است که قرارداد طراحی آن 
به اتمام رسیده و کار احداث آغاز شده و انشاءالله 
بهره برداری از این دو ایســتگاه در ســال آینده 

خواهیم داشت.

پرتاب ماهواره های سنگین طی ۶ ماه آینده  
رئیس ســازمان فضایی در خصوص پرتاب گرها 
گفت: پرتابگرهای ذوالجناح، ســیمرغ و قائم در 
۶ ماه آینده با تحقیق و توســعه ای که انجام شده 
پرتاب های آزمایشــی دیگری خواهند داشــت. 
وی در خصوص ویژگی های این ســه پرتاب گر 
گفت: این ســه پرتابگر قابلیت حمل اجرام ۱۰۰ 
تا ۲۰۰ کیلوگرم را دارند و از آن ها برای قراردادن 

ماهواره های سنگین در مدار استفاده می شود.

فناوران ایرانی در یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید 
مشعل ها و بویلرهای پیشرفته و کم آلاینده شدند. به 
گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، روح الله دهقانی فیروزآبادی معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری 
در سفر به اصفهان از محصولات یک شرکت دانش بنیان 
توانمند در تولید مشــعل ها و بویلرهای پیشــرفته و 

کم آلاینده دارای بازدهی بالا بازدید کرد.
هلدینگ دانش بنیان پاکمن دارای پنج برند پاکمن، 
چیلمن، رادمن، رومن و گرینمن، محصولات دانش بنیان 
پیشرفته ای را به بازار ارائه می کند که در حوزه تأسیسات 
و تجهیــزات و خدمــات مهندســی در زمینه های 
سیستم های گرمایشی، سرمایشی، احتراق و اشتعال، 
شــیرین ســازی و تصفیه آب و همچنین تأسیسات 

گلخانه های صنعتی کاربرد دارند.

این شرکت دانش بنیان، بیش از ۱۶۸ قلم محصول شامل 
بویلر، مشعل، چیلر و… را منطبق با نیاز مشتریان و 
صنایع و فناوری های روز دنیا با کاربری های شــهری، 
صنعتی، اداری و… تولید و بسیاری از نیازهای فناورانه 
و تحریمی را به بازارهــای داخلی و بین المللی عرضه 
کرده که بیش از ۸۰ درصد ایــن تولیدات به بازارهای 
جهانی راه یافته اند و از این میان بیش از ۱۳۰ محصول 
صادر شــده اند. این تولیدات با محصــولات برندهای 
صاحب نامی از کشورهای دارای سابقه چندین ساله در 
این حوزه از جمله آلمان رقابت می کند. تولید هریک از 
مشعل های صنعتی با توجه به محدودیت های وارداتی 
و تحریمی دارای ارزآوری قابل توجهی بوده است که به 
طور میانگین از خروج حداقل چهار هزار یورو ارز از کشور 
جلوگیری می کند. نمونه های ساخت داخل با قیمتی 
یک پنجم نمونه های آلمانی و در عین کیفیت و کارایی 

هم پای نمونه های وارداتی، به بازار عرضه می شود و در 
حالی که قیمت تمام شده یک دستگاه آلمانی حداقل 
۱۲ هزار یورو اســت، تولیدات این شــرکت با قیمت 

میانگین ۳۵۰۰ یورو عرضه می شود.
یکی از منحصر به فردترین محصولات دانش بنیان این 
شرکت، بزرگ ترین مشــعل یک تکه جهان است که 
به طور اختصاصی برای بازار کشــور روسیه طراحی و 
به این کشور صادر می شود. تولیدات پاکمن در حوزه 
مشعل های هوشمند کم آلاینده و با راندمان بالا مبتنی 
بر فناوری روز دنیا محدود نبوده و محصولاتی همچون 
بویلر چگالشی، مشعل های مادولار سوخت طبیعی، 
پکیج تزریق گاز دی اکسید کربن، مشعل مولتی فلیم با 
راندمان بالای ۹۷ درصد بدون آلایندگی از جمله دیگر 

تولیدات شرکت دانش بنیان پاکمن به شمار می روند.
تولیدات مجموعه دانش بنیان پاکمــن عمدتاً در لبه 

فناوری جهانی هستند و توسط متخصصان و فناوران 
این شرکت دانش بنیان، با دانش فنی و نوآوری داخلی، 
طراحی تولید و توسعه پیدا کرده اند. با توجه به این که 
تجهیزات حراراتی از جمله محصول مشــعل ســهم 
۴۰ درصدی در آلایندگی جهانی را به خود اختصاص 
می دهد، اســتفاده از پیشــرفته ترین و کارآمدترین 
فناوری ها برای افزایش کارایی، دسترسی به حدأکثر 
راندمان و پایین ترین میــزان آلاینده های خروجی، از 
نکات حائز اهمیت در تولید این محصول به شمار می رود.  
با توجه به این که بخش عمده گرمایش جهانی ناشی 
از انتشار دی اکســید کربن توسط مشعل ها و بویلرها 
صورت می گیرد، کشورهای توسعه یافته عامل اصلی 
ان هســتند و برای کاهش میزان آلایندگی و افزایش 
راندمان احتراق، از فناوری های روزآمد بهره می برند و 

درصدد ارتقای محصولات خود هستند.

رئيس سازمان فضايی:

ایران امسال کپسول زیستی به فضا پرتاب می کند

با آلايندگی كم؛

مشعل های دانش بنیان ایرانی انحصار آمریکا و آلمان را ذوب کرد


